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NAŠE ORGANIZACIJE V PRIPRAVAH NA LETNE SKUPŠČINE

Razpravljajmo o delu naše 
organizacije in ocenimo ga

Zadnjič smo se pogovarjali o sestavi 
letnih poročil. Ugotovili smo, da je vest
no in skrbno pripravljeno poročilo eden 
izmed važnih pogojev za plodno razpravo 
na letni skupščini. Brez skrbno priprav
ljenega poročila o delu organizacije in 
njenih članov ter odbornikov se ne more 
razviti razprava. Brez razprave pa so še 
tako dobra poročila seme, ki ni obrodilo 
plodov. Zakaj razprava nam šele dodobra 
pojasni, kako članstvo gleda na posa
mezna vprašanja, kako razumeva svoje 
delo in delo odbornikov in kako to delo 
ocenjuje ter česa se vse nauče za bodoče 
iz preteklega delovnega razdobja.

Zato je torej v času priprav na skup
ščine treba misliti ne samo na poročilo, 
ampak tudi na razpravo. Že zadnjič smo 
ugotovili, da je poročila treba tako na
pisati, da bo članstvo iz njih razbralo, kaj 
je organizacija delala kot celota in kako 
so se v tem delu pokazali posamezni od
borniki in člani Bejali smo, da mora 
biti zato poročilo kratko in stvarno ter 
da mora predvsem obravnavati, kako je 
organizacija proučevala, urejevala tista 
vprašanja, ki so se pojavljala v pretek
lem obdobju v življenju delavcev in za 
katera so sindikati dolžni, da jih ure
jujejo.

PLODNO .TE MOGOČE RAZPRAVLJATI 
LE O POZNANI TVARINI

Vsak izmed nas pa iz lastnih izkušenj 
dobro ve. da je težko razpravljati o stva
reh iz poročil, če se na skupščini kar »na 
hitrico* prečita eno ali celo po več dokaj 
obširnih poročil, ker si je na tak način 
nemogoče zapomniti posamezna vpraša
nja, ocene, trditve in podobno. Zato je 
ena izmed važnih nalog, ki jo moramo 
zadovoljivo urediti, ta, da članstvo spo
zna poročila. Prav zaradi tega bi kazalo 
omogočiti članstvu, da letna poročila že 
pred skupščino samo prečita. Nekatere 
večje organizacije so že doslej objavile 
poročila v svojih obratnih glasilih, neka 
tlre j*h razmnožil jejo in dajejo članstvu. 
Drugje bi morda napravili samo nekaj 
prepisov in bi ti prepisi krožili med de
lavci po skupinah, morda bi nekje sploh 
nabili poročila na oglasnih deskah in po
dobno. Tako bo članstvo lahko že pred 
skupščino v ožjih krogih razmotrivalo 
poročilo in se bodo seveda potem posa
mezniki javljali na skupščini k razpravi 
zato, ker bodo želeli bližnjih pojasnil za 
nekatere navedbe, ali bodo nekatere trdit
ve zanikali, ali pa utemeljevali in tako 
dalje. Vsekakor pa bodo prišli na skup
ščino poučeni o tvarini, ki jo vsebuje po
ročilo. In o tvarini, ki jo dobro poznaš, 
je veliko laže razmotrivati. kot o stvareh, 
ki jih mimogrede slišiš. Morda bo nekdo 
dejal, da je to odveč, ker je v poročilu 
itak govora o »znani* tvarini, o celolet
nem delu organizacije. Taka trditev . o 
»znani tvarini* je samo delno resnična, 
ker si je celotno delo organizacije v celoti 
težko zapomniti, poleg tega pa ni naloga 
poročila, da samo naniza dogodke, am
pak da oceni delo organizacije in Članov 
ob določenih dogodkih in da razgrne s 
tem v zvezi nastajajoče probleme, težave 
in podobno članom v pretres.

To se torej pravi, da je pogoj za plod 
no razpravo na skupščini predvsem ta. 
da pravilno izberemo tvarino in dela or
ganizacije za poročilo in da omogočimo, 
da članstvo poročilo pozna ter o njem

razmotriva. Zato je seveda priporočljivo, 
da bi člani že pred skupščino čimveč go
vorili o tistih vprašanjih, ki jih bo poro
čilo pokrenilo, oziroma kjer bo to po
trebno, tudi o slabostih poročil in po
dobno.

CIM VEC ČLANOV NAJ NEPOSREDNO 
SODELUJE PRI DELU SKUPŠČINE
Zakaj je vse to potrebno? Zbor vseh 

članov, letna skupščina podružnice, je 
pravzaprav njen najvišji organ. Na letnih 
skupščinah torej članstvo presodi in pre- 
motri delo svoje lastne organizacije in ji 
postavi novih napotil. Seveda morajo biti 
vse te presoje čimbolj stvarne in pravične, 
napotila pa čimbolj jasna in v skladu z 
življenjskimi vprašanji članstva. To pa je 
mogoče res dosledno napraviti le, če v 
delu skupščine neposredno tvorno sodeluje 
čimvečje število njenih članov. V novem 
pravilniku o letnih skupščinah je celo iz
ražena pobuda, naj bi čimveč organizacij 
imelo letne skupščine z vsem članstvom 
in čimmanj z delegati. Smoter tega na
sveta je, doseči to, da bi čimveč članov 
neposredno sodelovalo v delu skupščine. 
S tem, da se skupščine udeleži veliko čla
nov, pa je seveda doseženo le pol smotra. 
Druga polovica smotra pa je, da člani do
bro poznajo vprašanja, ki se razmotri- 
vajo, ker je to pogoj za to, da neposredno 
sodelujejo v delu skupščine. Če pa člani 
dobro poznajo vprašanja, ki naj jih ob 
poročilu skupščina pretrese, bodo, jasno 
da, sami posegali v razpravo in bodo same 
po sebi odpadle tiste »mučne tišine*, ki 

(Nadaljevanje na 3. strani.)

ZANIMIVA ZAMISEL ZA IZBIRO 
KANDIDATOV ZA NOVE ODBORNIKE

»Vsak član bo predlagal 
kandidate za nov odbor potom 

posebne ankete«
Odborniki sindikalnih organizacij ima

jo sedaj vse polne roke dela, seveda 
predvsem tam, kjer se res skrbno pri
pravljajo na občne zbore. Pa tudi to in 
ono »pogruntajo« pri teh pripravah. Od. 
bomiki sindikalne podružnice v »Tovar
ni emajlirane posode« v Celju so prišli 
letos na kaj zanimivo zamisel, kako bi 
pritegnili k izbiri kandidatov za nov od
bor podružnice čimvečje število članov.

Kako neki! Sklenili so razpisati an
keta Vsem članom bodo razdelili listke, 
na katere bodo člani zapisali one tova
riše in tovarišice, ki jih vsak posameznik 
smatra, da bi naj prišli v bodoči odbor. 
Iz vseh teh predlogov bo potem bodisi 
delovno predsedstvo občnega zbora (kar 
sedaj dopušča novi pravilnik o občnih 
zborih) izbralo zadovoljivo število kan
didatov in jih predlagalo občnemu zboru 
v odobritev, ali pa bo to napravila po
sebna kandidacijska komisija. V kolikor 
bo predlagalo predsedstvo občnega zbora, 
seveda ne bo niti potrebno kandidacijske 
komisije. To komisijo bi morali izvoliti 
le v primeru, če bi občni zbor v celoti 
odklonil predlog delovnega predsedstva, 
ki bo izbralo kandidata iz predlogov v 
anketi.

Pobudnik za tak način izbiranja kan
didatov je dosedanji predsednik sindi
kalne podružnice v »Emajlirani« tovariš 
Martin Pirš. Tovariš Martin je priučen 
izbočar, sedaj preddelavec, in je že tretje 
leto zaporedoma odbornik v podružnici.

Odborniki sindikalne podružnice v 
»Emajlirnici« se ogrevajo za ta predlog 
zato, ker mislijo, da bodo tako res člani 
sami opozorili na vse tiste člane, ki skrb
no in vestno delajo v sindikatu.

OBČNI ZBORI FRONTNIH ORGANIZACIJ

VSAK FRONTOVEC NAJ BI DELAL V ENEM IZMED DRUŠTEV
Frontna organizacija na Brdu v Ljub

ljani je poznana kot zelo delavna. Ti 
frontovci so si priborili že večkrat pre
hodne tekmovalne zastavice, za lepe 
uspehe so dobili tudi odlikovanja Ljud
ske fronte Jugoslavije, priznanja in di
plome, radijski aparat in podobno. Pred
vsem pa so ponosni na svoj kulturni dom, 
ki ga grade. Pravzaprav jih je na to grad
njo vzpodbudilo pomanjkanje prostorov. 
Sedaj pa so dom dogradili že dio ostreš
ja. Sindikat opekarne je pomagal s tem, 
da so člani izdelali potrebno opeko. Ti 
frontovci so imeli svoj občni zbor, na 
katerem so se pomenili o tem in onem.

Po občnem zboru sem z Grudnom, 
Kavčičem in drugimi še malo pokramljal. 
O čem naj bi neki govorili po občnem 
zboru, če ne o Fronti in frontnem delu. 
Pogovarjali smo se o tem, kako je dober 
frontni sestanek, članom dejansko po
treben. Mnoge stvari, ki so posamezniku 
nejasne ali manj jasne, se takole na front
nem sestanku zelo dobro doumeio, če zn■■■ 
nekdo prav po domače povedati, kako 
in kaj je s to stvarjo in če se potem 
ljudje res razgovore o stvari. Kar se tega 
tiče, smo se v teh letih, odkar imamo 
Fronto, je dejal Gruden, res naučili raz- 
govarjati se o političnih vprašanjih in jih 
doumevati. Ko smo o tem in onem go
vorili, pa je tov. Kavčič našel še po
govor o naših društvih. Dejal je, da se 
mu zdi pametno, če bi vsak član Fronte 
delal v enem izmed društev, kjer ga 
pač veseli. Seveda pa bi se morali člani

V kratkem bomo volili nove delavske svete

v društveno življenje res vživeti in v 
društvu pridno delati. Tako bi frontovci 
povsod z delom in nasveti zaživeli v dru
štvih in našli tam obilo medsebojnega 
stika ter možnosti, da svoje družbeno 
politične poglede tudi v življenju uresni
čujejo.

Prav na to vprašanje, navidez drobno 
delo, pa pravi Kavčič, da so na Brdu 
zadnji čas skorajda pozabili. Tov. Gru
den je bil celo mnenja, da se potem, ko 
je odpadlo razno sestajanje, skorajda 
niso znašli.. Vendar sedaj meni, da so 
že našli pot drug do drugega, kajti teh 
poti je vendar nebroj. In ena je tudi pre
ko življenja v društvih.

Pripravimo našim naim lajŠim
NOVOLETNO VESELJE

Bliža se novo leto! Star slovenski običaj je, da v začetku zime enkrat praznu
jejo ljudje svoj družinski praznik. Pri nas prihaja v navado novoletni dan. 
Predvsem iskreno se tega dne veseli deca, ki vsa nestrpno čaka, kaj jim bo 
podarila mamica, kaj bo dal očka za ta praznik. Toliko želja, upov je vezano 
med našim mladim rodom za ta dan. — Ali kaj razmišljamo, kako bomo 
razveselili svojo deco, kaj jim bomo podarili? Najlepše darilo je lep družinski 
večer in uresničitev morda zelo skromne, toda goreče želje mladega srčka. 
In koliko je vredno, če je to dal očka ali mamica. To je za mlada srca 
neprecenljive vrednosti. — S kakšno vnemo se sestrici Igrata z igračkami, ki 

jima jih je poklonila mamica.

ALI RES NE BO MOGLO PO NOVEM FINANČNEM SISTEMU 
PODJETJE POKAZATI SVOJIH GOSPODARSKIH SPOSOBNOSTI

NEKAJ MISLI K NEREŠENEMU VPRAŠANJU IZ RAZPRAV V DELOVNEM KOLEKTIVU
ŽELEZNIŠKIH DELAVNIC V MARIBORU

Dober mesec dni nas loči samo od volitev bodočih delavskih svetov v naših 
gospodarskih podjetjih. Za te volitve nam pripravlja Svet za zakonodajo in 
vgradnjo ljudske oblasti navodila in predpise, ki obetajo mnogo novosti v 

turti * *z*,*re delavskih svetov. Naši bodoči delavski sveti pa bodo gospodarili 
. “j ze P°d pogoji novega finančnega sistema, ki jim bo omogočal mnogo večjo 

dostojnost, kot so jo imeli ti organi doslej. Zato pa se res skrbno pripravimo 
svet *°r svo^*1 najboljših in najzvestejših tovarišev. — Na sliki vidimo delavski 

* tovarl»e »Sava« v Kranju, ki je dokaj uspešno opravljal svoje naloge,
na zasedanju.

Delovnemu kolektivu železniških de
lavnic v Mariboru je pripravil nekaj pre
davanj o sodobnih gospodarskih vpraša
njih tamošnji sindikalni odbornik Stani
slav Božič, ki je sodeloval pri razpravah, 
katere je pripravil Republiški svet za 
sindikalne odbornike v Dvorski vasi. Na 
predavanjih je bila kar lepa udeležba.

V razpravah, kot nam piše, si niso 
znali v celoti pojasniti le enega vpraša
nja, in sicer tega, da z novim fi
nančnim sistemom gospodar
sko podjetje, ki se dobro raz. 
v l j a , ne bo moglo preko dolo
čil družbenega plana. Če se prav 
razumemo, gre za to-le vprašanje: z 
družbenim planom bo določeno min:mal- 
no izkoriščanje proizvodne zmogljivosti 
podjetja, glavne investicijske zadolžitve 
in povprečje družbenih fondov ter pri 
tem tudi plačnega fonda. Iz tega zaklju
čujejo tovariši, da podjetje ne bo moglo 
pokazati svoje boljše gospodarske zmog
ljivosti. Temu pa po našem mnenju ni 
tako. Predvsem družbeni plan ni istove
ten z gospodarskim planom posamezne 
gospodarske enote, ker je družbeni plan 
zgolj vrednostni predračun in še to le 
zasnovan na povprečjih. Predračun za 
najnižjo obvezno izkoriščanje proizvodne 
zmogljivosti ne prepoveduje povečanja iz
koriščanja zmogljivosti podjetja, če to 
podjetje zmore (racionalizacija delovnih 
mest, delovnega procesa izpod povpreč
ja), niti ne predpisuje količine proizve
denih proizvodov po naturalnih pokaza. 
teljih, pa je torej možno z istim vred
nostnim pokazateljem doseči večjo koli 
čino proizvodov, to se pravi, zmanjšanje 
proizvodnih stroškov. Vse to torej omo
goča gospodarskim enotam, da v celoti 
pokažejo svojo gospodarsko sposobnost 
n jih celo na to vzpodbujajo določila o 
delitvi dobička podjetja med delavce in 
nameščence. Poleg tega pa ne smemo pri 
tem prezreti tudi sredstev, ki jih ima 
samo podjetje (večji del dohodka) za 
lastno razpolaganje. Del teh sredstev bo 
seveda predvsem uporabilo za izboljšanje 
proizvodnje.

Vse to torej jasno govori, da prinaša 
nov finančni sistem vprav živahno go-

ga. podjetja in vzpodbuja k boljši in ce
nejši proizvodnji. Podjetje, ki bo v okvi
ru družbenega plana to doseglo, pa bo 
postalo samo po sebi konkurenčno in mu 
bo pripadala tudi večja količina proizvo
dov.

Povsem drugačno vprašanje pa je za
hteva po spremembi razdelitve plačnega 
fonda sploh. Z razdelitvijo plačnega fon
da se namreč razdeli družbeno potrebna 
količina dela po posameznih proizvodnih 
panogah in v okviru panoge po podjetjih 
v smislu gospodarskega programa, ki te
melji na realnih gospodarskih zmogljivo
stih in potrebah celotnega narodnega go
spodarstva. Vsaka večja sprememba v 
razdelitvi plačnega fonda bi povzročila,

da bi dobili nekih proizvodov več, kot 
jih trenutno zmoremo proizvesti, nekaterih 
pa premalo. Seveda bi zahtevala večje 
plačne fonde predvsem tista podjetja in 
stroke, ki proizvajajo zelo iskane proiz
vode, vtem ko bi zmanjkalo sredstev za 
podjetja, ki jih moramo šele postaviti na 
noge. ki predvsem proizvajajo stvari za 
gradnjo naše industrije. To bi nas torej 
odvedlo od naših gospodarskih načrtov. 
V tem smislu pa tudi predstavlja družbe
ni plan osnovno gospodarsko usmeritev 
in izriva samohotno delovanje ekonom
skih zakonov, ki so pri nas spoznani in 
lih obvladujemo V tem smislu pa druž
beni plan varuje naše gospodarstvo pred 
pojavi, kakršni so značilni v kapitalizmu.

PLENUM SINDIKATA KMETIJSKIH DELAVCEV

Drl. hmelllsHa posestva Ima o pomembno 
gospodarsko nalogo pri uravnavanju trga

ta prodajajo na trgu po nižjih cenah, pri
speva k uravnovešen™ našega g os do dar-

Zadnji plenum sindikata kmet jekih 
delavcev in nameščencev Slovenije ni bil 
važen samo z organizacijske strani, ko 
so na njem dobro »prerešetali« delo sin
dikalnih organizacij, marveč tudi zaradi 
tega, ker so se člani pogovorili o naj
važnejših gospodarskih nalogah državnih 
kmetijskih posestev Člani plenuma so 
se pogovorili o tem, kaj naj sind kalne 
organizacije še napravijo, da bodo držav
na kmetijska posestva dala čimveč pri
delkov na trg in vplivala na znižanje cen 
poljedelskih pridelkov Prav zaradi tega. 
ker je sedaj uravnovešenje našega gospo 
darstva najvažnejše dnevno vprašanje, 
so o tem tudi na plenumu največ raz
pravljali.

Tovariš Strajnar, član plenuma iz Pri 
morske, je govoril o varčnem izkorišča
nju krme in dobrem vskladiščenju pridel
kov Na plenumu so trdili, da so se na 
nekaterih državnih posestvih kot na pri
mer v Kočevju letos bolj potrudili, kakor 
prejšnja leta pri obdelovanju zemlje, pri 
pravočasnem in dobrem pospravljanju 
pridelkov Vsak kilogram sena. krompir 
ja ali drugih pridelkov, ki ga pridobimo

spodarsko dejavnost vsakega posamezne- I na državnih kmetijskih posestvih in ki ga

speva k uravnovešen ju našega gospodar
stva. Tov. Strajnar je omenil tudi po
manjkljivosti trgovine državnih posestev, 
ki so v glavnem že prerasla v splošna tr
govska podjetja in s svojim trgovanjem 
stremijo za čimvečjim dobičkom. Trgo
vine državnih posestev in zadružnih skla
dov so bile ustanovljene predvsem zato, 
da čimprej in najceneje posredujejo kme
tijske pridelke s posestev in zadrug po
trošnikom in da s tem vplivajo na padec 
tržnih cen. Potemtakem bi morale biti 
trgovine državnih posestev in zadružnih 
skladov le »komisijske« trgovine, v ka
terih naj bi posestva prodajala neposred
no svoje pridelke in bi bila s tem tudi 
posestva soudeležena na morebitnem 
dobičku, če se ustvari pri prodaji pri
delkov, Pogostokrat pa se sedaj doga
ja, da trgovine državnih posestev prav 
v času, ko znižuiemo cene, nakupujejo 
večje količine pridelkov in jih draže 
prodajajo kot so že dosežene tržne cene. 
Tov Strajnar je povedal, da je neka 
trgovina kupila slanino nekje na Hrv at
rijem po 270 dinarjev k logram V tem 

(Nadaljevanje na 3. strani.)



OB PRIPRAVAH ZA SESTAVLJANJE PRORAČUNOV

ISIS*fbogcdki iz naših in kijih krajev
KAKŠNI SO TA TEDEN NAŠI DOMAČI POLITIČNI DOGODKI? 
GLAVNI ODBOR OF SLOVENIJE JE RAZPRAVLJAL O ZA
DRUŽNEM GOSPODARSTVU. — PREDSEDNIK VLADE TOVA
RIŠ MIHA MARINKO JE DAL UREDNIKU »POLITIKE« NEKAJ 
ODGOVOROV GLEDE ZAMEJSKIH SLOVENCEV. — PONOVEN 
DOKAZ ŠIROKOGRUDNOSTI NAŠE LJUDSKE OBLASTI JE 
TUDI IZPUSTITEV STEPINCA. — NAŠA DRŽAVA JE DALA 

IZDATNO POMOČ ITALIJANSKIM POPLAVLJENCEM.
KAJ PA O MEDNARODNI POLITIKI? NA ZASEDANJU OZN 
GOVORE PREDVSEM O RAZOROŽITVI. — »HUDA URA«, ALI 
SOVJETSKI »VETO« IN SPREJEM ITALIJE V OZN. — EGIPTSKI 
SPOR SE ZAOSTRUJE. — MALO MIRNEJŠE OZRAČJE NA 
KOREJI. — O PLOVBI PO DONAVI SPET RAZPRAVLJAJO. —
V INDIJI NAJ BI PRVIČ V ZGODOVINI VOLILO 175 MILI
JONOV LJUDI. — 10. DECEMBRA SO VSI SVOBODOLJUBNI 

NARODI PRAZNOVALI »DAN PRAVIC ČLOVEKA«.

VČERAJ JE BILO V LJUBLJANI 
ZASEDANJE GLAVNEGA ODBORA 
OSVOBODILNE FRONTE SLOVENIJE

Glavni odbor Osvobodilne fronte Slove
nije se je včeraj sestal v Ljubljani, da bi 
razpravljal o najvažnejših gospodarskih in 
političnih problemih. Velik del razgovorov 
so posvetili vprašanju nadaljnjega razvoja 
našega kmetijskega zadružništva in nalo
gam, ki jih bo treba bolje reševati, da bo 
uspeh na tem gospodarskem področju za
gotovljen.

NAŠI ZAMEJSKI SLOVENCI NIMAJO 
TISTIH PRAVIC, KI JIM GREDO
Predsednik vlade LRS tovariš Miha Ma

rinko je dal pred kratkim uredniku beo
grajske »Politike« nekaj odgovorov glede 
vprašanja naših zamejskih Slovencev in 
glede odnosov z Vatikanom.

Ko je omenil vse številne krivice, ki jih 
doživljajo Slovenci v Italiji zaradi vedno 
bolj naraščajoče iredentistične gonje na- 
pram Jugoslaviji in vsemu, kar se k njej 
prišteva, je dejal, da je malo upanja in 
verjetnosti, da bi bilo v takšnem, a šovi
nizmom zastrupljenem ozračju, možno najti 
kakršno koli rešitev za ustalitev odnosov — 
gospodarskih in drugih — med našo in ita
lijansko državo.

Tudi glede položaja naše narodne manj
šine na Koroškem smo lahko upravičeno 
zaskrbljeni. Tudi tam so manjšinske pravice 
daleč od toga, da bi bile v celoti spoštovane 
in zajamčene, čeprav je med obema vlada
ma precej volje, da bi se ti odnosi čimbolj 
uredili.

Ko pa je odgovoril na nekatera vprašanja 
glede Vatikana in stališča duhovništva do 
naše ljudske oblasti, je poudaril, da prav 
pri nas najbolj občutimo, da predstavlja 
danes Vatikan enega od podpornikov celot
ne svetovne reakcije. Tako hočejo z vsemi, 
silami izkoriščati potom nekaterih pokornih 
duhovnikov naša ustavna jamstva glede svo
bode veroizpovedi in si s tem zagotoviti 
privilegije, kakršne je cerkev uživala v 
srednjem veku in ki jih je pri nas izgubila 
med revolucijo in agrarno reformo.

BIVŠI ZAGREBŠKI NADŠKOF 
ALOJZ STEPINAC 

POGOJNO IZPUŠČEN
Pred nekaj dnevi je bil izpuščen iz za

pora v Lepoglav! bivši zagrebški nadškof 
Alojz Stepinac. Zakaj je bil Stepinac iz
puščen 1 Nazadnjaški svet je ves čas gradil 
svoje trditve, da pri nas veja ni svobodna, 
prav na to, da je Stepinac zaprt in so ga 
tudi poveličevali kot pravega mučenika in 
na njem gradili vso protijugoslovansko go
njo ter zatrjevali, da pomeni to nepremost
ljivo oviro za izboljšanje odnosov v sosed- 
ščini. S tem so zastrupljali razpoloženje 
med slabo poučenimi ljudmi napram naši 
državi. v

Da pa bi odstranili tudi ta kamen spotike, 
za katerega so se oprijemali vsi nazadnjaki 
od prvega do zadnjega, je naša vlada skle
nila pogojno izpustiti Stepinca, ki je že pre
stal skoraj tretjino svoje kazni.

Stepinac se je naselil v svoji rojstni vasi 
in bo tam lahko nemoteno vršil svoje du
hovniške posle, seveda če ne bo poizkušal 
nadaljevati svoje sovražne poti napram naši 
ljudski oblasti.

NAŠA VLADA JE DALA 
IZDATNO POMOČ 

ITALIJANSKIM POPLAVLJENCEM
Poplave, ki so zadnje tedne zajele ves 

severni del Italije in predvsem Padsko ni
žino, so povzročile italijanskemu ljudstvu 
in italijanskemu narodnemu gospodarstvu 
neprecenljivo škodo. Da bi vsaj nekoliko 
omilili to težko nesrečo, so številne države 
na priporočilo OZN sklenile pomagati po- 
plavljencem. nekatere z manjšimi, druge z 
večjimi podporami.

Naša država, ki je podobno nesrečo — 
lansko sušo — doživela pred prav kratkim 
časom, je naklonila poplavljencem izdatno 
pomoč v materialu. Poslali jim bomo 200 ton 
cementa, 1000 kubičnih metrov stavbnega 
lesa in 50 ton suhih češpelj za zasilno pre
hrano.

Italijansko časopisje je to darilo ugodno 
komentiralo in zatrjuje, da ta pomoč ni 
pomembna le zaradi njene materialne vred
nosti, ampak tudi zaradi solidarnosti in 
sočustvovanja, ki so ga jugoslovanski na
rodi pokazali do Italije in do nesrečnih 
poplavljencev.

NA ZASEDANJU OZN JE PRIŠLO
V OSPREDJE PREDVSEM DELO 

POLITIČNEGA KOMITEJA
V Parizu se nadaljujejo razprave v raz

nih pododborih OZN o vprašanjih, ki so jih 
sprejeli na plenarni seji Glavne skupščine.

Pozornost svetovne javnosti pa se je zad
nji teden obrnila predvsem na delo poli
tičnega komiteja, kjer so poleg drugega 
razpravljali o čimprejšnji razorožitvi, o 
predlogu glede ugotovitve možnosti svo
bodnih volitev v Nemčiji in o predlogih Za 
sprejem Italije v OZN. Ti problemi so po
leg vprašanja jugoslovanskega spora s So
vjetsko zvezo, katerega so obravnavali pre
tekli teden, med najvažnejšimi v političnem 
komiteju in bo njihova rešitev nedvomno v 
precejšnji meri vplivala na nadaljnji razvoj 
dogodkov v Evropi.

Oglejmo si tudi mi nekaj podrobnosti, 
ki zadevajo ta, za svetovni mir tako važna 
vprašanja! Kako daleč so izenačena stališča 
vzhoda in zahoda glede razorožitve! Zastop
niki štirih velesil, ki delajo v za to dolo
čenem političnem pododboru, pod predsed
stvom mehiškega delegata, se v »osnovnih 
črtah« kar skladajo. Vsi so za to, da se 
atomsko orožje prepove, vsi so za to, da se 
ustanovi mednarodni nadzorstveni organ, ki 
bi overovil podatke o atomskem in drugem 
orožju, vsi so za to, da bi države dale 
podatke o svoji oborožitvi in svojih oboro
ženih silah, vsi so za to, da se določi nad
zorstveni sistem in sistem, ki bi omogočil 
dejansko izvrševanje razoroži tvenega pro
grama in končno so tudi vsi za to, da se 
izvede razorožitev.

To je zelo lepo slišati, saj se zdi kot 
popolno soglasje, če ne bi bilo tiste bistve
ne razlike, ki jo že dodobra poznamo — 
razlike med lepimi načeli in dejanskimi 
nameni.

Višinski bi n. pr. rad, da bi se verjelo 
besedi prizadetih vlad, medtem ko trdijo 
zahodni predstavniki, da so na ta način 
mogoče prevare in utaje in da bi moral po
seben organ delati popolnoma neodvisno od 
državnih organov. Videti je, da Kremlju 
ne gre za razorožitev, temveč le za to, da 
si ustvari takšno razmerje sil, ki bi bilo 
njemu v korist.

S takšnimi težnjami jasno ne bodo do
segli razorožitve, pa čeprav bi prišlo še 
do nadaljevanja razgovorov. Osnova, s ka
tero so začeli, verjetno ne vodi k rešitvi 
problema.

Politični odbor, ki bo razpravljal tudi 
o nemškem vprašanju, je te dni povabil v 
Pariz tudi predstavnike vzhodne in zahodne 
Nemčije, da povedo svoje stališče glede iz
vedbe volitev za združitev Nemčije. Mnenja 
zahodnih predstavnikov se precej razliku
jejo od mnenj vzhodne delegacije. Delegati 
Zapadne Nemčije se strinjajo s predlogom 
za ustanovitev posebne anketne komisije 
OZN, ki bi proučila možnosti svobodnih vo
litev v obeh conah, vzhodni delegati pa so 
mnenja, da pomeni to vmešavanje v notranje 
zadeve Nemčije in da je vzpostavitev enot
nosti naloga, ki pritiče samo Nemcem.

Ali bo to vprašanje ugodno rešeno, kljub 
tolikim nasprotujočim stališčem, pa bomo 
videli že v kratkem.

In revizija italijanske mirovne pogodbe! 
Tudi ta je prišla končno na dnevni red in 
jo poskušajo spraviti v OZN pri zadnjih 
vratih — skozi komisijo za skrbniško upra
vo. Procedura je docela nenavadna in vpra
šanje je, ali se bo posrečila, to je, ali se bo 
kandidatura Italije lahko izognila Varnost
nemu svetu, kjer kot »huda ura« čaka so
vjetski veto.

Poleg vojaških določil M rada Italija 
»odvezo« za vsa tista določila, ki jo obve
zujejo, da spoštuje človečanske pravice na
rodnih manjšim, češ da to vsebuje že itali
janska ustava. To tudi drži — kot drži, da 
doslej glede slovenske manjšine v Italiji, 
ne mirovna pogodba ne italijanska ustava 
nista veljali mnogo. Tudi nemški manjšini 
na Južnem Tirolskem se ni godilo dosti 
•bolje.

ZAOSTREN POLOŽAJ V EGIPTU 
IN NEKOLIKO POPUŠČANJA 

NA KOREJI
V Egiptu se položaj kar ne more pomiriti, 

pač pa nasprotno, ugotoviti moramo, da so 
incidenti na dnevnem redu in to v vse 
večjem številu. V zadnjih sedmih dneh je

KAKO BOMO GOSPODARILI?

in ranjenih okoli 450. Egiptski notranji mi
nister je tudi izjavil, da se odnosi z Veliko 
Britanijo zaostrujejo In da se položaj ne 
bo izboljšal, dokler Egipt ne bo dosegel 
svojih pravic in izpolnil narodnih teženj.

Organi zvezne vlade, zlasti pa še zvezno 
ministrstvo za finance Imajo ta mesec polne 
roke dela. Pripravljajo namreč predlog pro
računa za leto 1952. To pa ni majhna stvari 
Gre za sila obsežno in odgovorno delo. Ob
sežno zato, ker je treba za vso državo pred
videti in določiti osnovna sorazmerja druž
benega plana in vidike, po katerih bo po
zneje sestavljalo in izdelalo svoje prora
čune nekaj manj kot 8000 upravnopodročnih 
enot; odgovorno pa zato, ker je treba na 
podlagi letošnjega proračuna dohodkov in 
izdatkov čimbolj ko je mogoče točno ln 
stvarno ugotoviti in predvideti vrednost 
družbenega proizvoda in narodnega dohodka 
za prihodnje leto.

NARODNI DOHODEK JE MERILO 
ZA NAŠO GOSPODARSKO MOC

Družbeni proizvod In narodni dohodek sta 
v socialistični urejeni državi namreč merilo 
za gospodarsko moč države, družbe, podjet
ja, pa če hočete tudi za gospodarsko moč 
vsakega posameznega člana te družbe. Ko
likor večji je torej družbeni proizvod, toliko 
večji je tudi narodni dohodek; kolikor večji 
pa je narodni dohodek, toliko večja so sred
stva za splošno družbene fonde (za socialne 
potrebe, za potrebe kulture In prosvete, 
zdravstva, za potrebe narodne obrambe itd.), 
toliko večji pa je sorazmerno z rastočimi 
sredstvi tudi fond za potrošnjo, torej pla
čilni fond. Od njega pa je odvisna kupna 
moč in končno tudi življenjska raven sle
hernega delovnega človeka.

Prav je zato, če danes rečemo tudi ml dve 
ali tri o proračunu. Proračun, pa naj gre 
za zveznega, republiškega ali pa proračune 
ljudskih odborov, je stvar, ki vendar zani
ma slehernega našega državljana, predvsem 
pa delavce, saj se s proračunom urejajo 
glavna sorazmerja v gospodarstvu. Proračun 
predvideva temeljno razdelitev narodnega 
dohodka. Toda ne samo to, proračun naka
zuje tudi glavne gospodarske Izvore narod
nega dohodka.

S takega stališča si zato oglejmo, kako 
bomo sestavljali proračune za prihodnje 
leto.

SPROSTITEV PRORAČUNSKIH 
PRAVIC KREPI GOSPODARSKO 
VLOGO DRUŽBENIH ORGANOV
Vse dosedanje proračune smo sestavljali 

tako, da je vsaka upravnopodročna enota 
(republika, okrajni, mestni ali krajevni ljud
ski odbor) imela sicer svoj proračun, ven
dar je bil proračun vsake nižje enote sestav
ni del proračuna višje upravne enote, To se 
pravi; vse postavke iz proračunov krajevnih 
ljudskih odborov so bile skupno vnešene v 
proračun dotlčnega okrajnega ljudskega od
bora; postavke proračunov okrajnih ljudskih 
odborov sUtblle povzete v republiške, postav
ke lz vselr republiških proračunov pn so z 
zveznim tvorile skupni oziroma splošni dr
žavni proračun. Proračunska sredstva, ki so 
torej prihajala v tej ali oni obliki na kra
jevne ali okrajne ljudske odbore, so se po
tem pretakala dalje prav do zveznega pro
računa, odtod pa so prihajala ob Isti poti 
zopet nazaj do najnižje enote. To je bil tudi 
glavni vzrok, da smo nrečesto doslej le ča
kali, kdaj bo kal prišlo »od zgoraj«. Pa 
tudi če so bila sredstva na razpolago, sl 
marsikdaj nismo »upali« niti začeti z de
lom, ker še ni prišla »odobritev«. Takšno 
centralistično gospodarstvo je bilo v prvih 
letih po osvoboditvi potrebno in utemeljeno, 
sčasoma postajalo odvečno in sedaj, ko ima
mo delavske svete, sploh no odgovarja več. 
Prej je osrednja gospodarska uprava nepo
sredno urejevala po proračunu vsa vprašanja 
do najmanjših krajevnih gospodarskih vpra
šanjih sedaj pa to odpade. Odkar so delav
ci prevzeli neposredno opravo v gospodar
skih podjetjih, pričenjajo z gospodarstvi go
spodarskih podjetij oni gospodariti in je te
mu treba prilagoditi tudi proračunsko po
slovanje.

KATERE SO ZNAČILNOSTI NOVIH 
PRORAČUNOV

Osnovna značilnost novih proračunov je 
Izražena prav v tem, da v letu 1952 že ne 
bomo imeli več splošnega državnega prora
čuna (v katerem hi bili povzeti vsi republi

ški proračuni), niti republiškega (v katerem 
bi bili povzeti okrajni proračuni), ne bo pa 
tudi splošnih okrajnih proračunov (v katerih 
bi bili povzeti proračuni krajevnih ljudskih 
odborov). Za leto 1952 bo namreč vsak organ 
državne oblasti (Ljudska skupščina FLltJ, 
republiške ljudsko skupščine in plenumi 
ljudskih odborov) sam sprejel svoj samostoj
ni proračun ln te postavke dohodkov in iz
datkov no bodo povzete v proračun višjega 
organa.

Vsak organ državne oblasti bo torej sa
mostojno določil obseg svojega proračuna, 
pri čemer bo moral upoštevati le tisti osnov
ni okvir družbenega plana in vidike, ki bo
do postavljeni z ozirom na celotni narodni 
dohodek. Vsak organ državne oblasti bo za
to moral v celoti uravnovesiti svoj proračun, 
t. j. vse v proračunu predvidene izdatke bo 
moral kriti iz lastnih virov — iz dohodkov 
svojega področja.

Kaj pa pomeni takšna sprostitev prora
čunskih pravic? To pomeni, da bo imel vsak 
od teh organov ljudske oblasti proste roke 
v gospodarjenju, kar bo nedvomno vzpod
bujalo nove občinske ljudske odbore, da bodo 
čimbolj razvili gospodarsko dejavnost na 
svojem področju. Nalaga pa jim na drugi 
strani tudi večjo odgovornost, kako in v 
kakšne namene bodo dohodke svojega po
dročja uporabili.

S takšno sprostitvijo proračunskih pra
vic bodo lahko občine sedaj same odločalo 
ln tudi svobodno razpolagale s svojimi pro
računskimi sredstvi, jih po svoji uvidevno
sti smotrno uporabljale za urejanje krajev
nih naprav In podjetij ter ustanov. Krajev
ne prilike bodo v bodoče odvisne torej v 
glavnem od občine, odvisne bodo od tega, 
kakšno gospodarsko dejavnost bo občina zna
la razviti, kako podjeten bo občinski ljudski 
odbor In kako bo občina znala nabrane do- 
hodite obrniti ln Izkoristiti. Seveda bo treba 
na vse to misliti že sedaj, ko se bo sestav
ljal proračun. Pogledali bo treba v sleher
ni kot no naših mestih ln v sleherno vas v 
občini, kaj je treba nujno napraviti, kaj je 
neodložljivo in kaj lahko še počaka, za vse 
naloge, za katero se bodo odločili, pa v pro
računu predvideti potrebna sredstva. Takšna 
skrb občinskega ljudskega odbora za krajev
ne razmere v občini bo v občanih nedvomno 
povečala zaupanje do občinskega ljudskega 
odbora. To pa se bo odražalo tudi v izpol
njevanju obveznosti do občine in do države, 
kajti občani bodo začutili, da občina njihove 
prispevke — javne dajatve, ki jih prispeva
jo gospodarska podjetja in posamezniki smo
trno uporablja In del teh tudi obrača za 
njihove neposredne koristi.

PODJETJA SE BODO FINANSIRALA 
SAMA

Pa še eno važnih pridobitev prinaša si
stem novih proračunov-. To je široka samo
stojnost podjetij v odnosu do proračunov 
ljudske oblasti. Ta samostojnost se bo odra
žala v tem, da se podjetja z novim finanč
nim sistemom finansirajo sama. V proračune 
organov ljudske oblasti bo zato za leto 1952 
pritekel namreč samo manjši del dohodkov 
iz gospodarstva, to se pravi le toliko, koli
kor jih bo potrebno za kritje Izdatkov, zn 
splošne družbene potrebe (investicije za 
ključne objekte, za narodno obrambo, pro
sveto, zdravstvo, državno upravo itd.), vtem 
ko bo drugi — večji del dohodkov Iz gospo
darstva ostal na razpolago podjetjem, da Jih 
uporabijo za lastne potrebe — za lastne 
Investicije, za Izboljšanje življenjske ravni 
svojih delavcev Itd.

POGLOBIMO SE V RAČUN
Kako bo izglodal ta račun? Ali se hočete 

poglobiti vanj? čisto preprost je in ne bo 
vam delal nobenih težav. Samo nekaj dobre 
volje, pa boste razvozi j ali tudi to navidez 
zamotano uganko. Poglejte, vzemimo samo 
primer, da je nekemu podjetju po odbitku 
plačilnega fonda, t. j. stalnega dela plač 
ostalo v teku enega leta 10.009.000 din narod
nega dohodka. Del tega narodnega dohodka 
bo šel kot družbeni prispevek v pror.ičune, 
recimo na primer, 30°/e — torej 3,000.000 din. 
Od tega bo po posebnem ključu en del dobil 
zvezni, drugi del republiški, tretji del okraj
ni oziroma mestni proračun, četrti del pa 
občina.

Egipt je iz Anglije odpoklical tudi svoja 
vojaška odposlanstva.

Na Koreji pa se komisija za premirje 
sestaja vsak dan in moramo priznati, da se 
sedanja pogajanja vodijo v veliko mirnej
šem ozračju, kakor prejšnja in je upati, da 
bo mogoče le prišlo do prenehanja sovraž
nosti in do miru.

Veliko težav bo, ko bodo razpravljal^ o 
zamenjavi vojnih ujetnikov, ker je južno 
poveljstvo, kakor smo že pisali, zvedelo.^ da 
so severni postrelili na tisoče ameriških 
vojakov, ki so bili v ujetništvu, kfir na
sprotuje mednarodnemu zakonu o vojskova
nju. Toda če bo dobra volja na obeh stra
neh. bodo šli mimo tega žalostnega dejstva 
in se sporazumeli o miru, kar je največja 
želja vsega miroljubnega človeštva.

KAKO BODO USPELE PRVE 
SPLOŠNE VOLITVE V INDIJI?

Letos so v Indiji kot v prvi azijski državi 
razglasili splošne volitve delegatov za in
dijski parlament. Ko je bila Indija šo pod 
angleško nadvlado, so imeli volilno pravico 
samo nekateri izbranci, ki so bili seveda v 
manjšini. Sedaj pa hočejo spraviti na vo
lišča 175 milijonov volivcev, kar se je do
godilo prvič v zgodovini Indije in celo prvič 
v zgodovini demokracije.

Volitve trajajo že od 25. oktobra in bodo 
zaključene šele januarja 1952. Čeprav so 
težki in nevarni politični dogodki precej za- 
temneli ta velik dogodek Indije, se svetovna 
javnost vseeno močno zanima, kako bodo 
končane volitve v eželi, kjer je še velika 
večina ljudi nepismenih in morajo na volil
nih skrinjicah uporabljati risane simbole 
strank, da ljudje vedo, koga naj volijo.

10. DECEMBRA SO VSI SVOBODO
LJUBNI NARODI PRAZNOVALI 

»DAN PRAVIC ČLOVEKA«
Pred tremi leti je na dan 10. decembra 

Glavna skupščina OZN, ki je zasedala kakor 
letos v Parizu, sprejela splošno deklaracijo 
o človeških pravicah. Lansko leto pa je bilo 
sklenjeno, da bo 10. december praznovau 
kot »Dan pravic človeka« in so povabili vse 
države, naj se temu praznovanju pridružijo.

Tudi naša domovina se je temu povabilu 
odzvala in na dan 10. decembra so bile v 
vseh večjih krajih naše države slavnosti, na 
katerih so pojasnjevali deklaracijo o pravi
cah človeka. S številnimi razstavami, kon
certi in drugimi prireditvami so naši narodi 
izrazili svojo globoko privrženost ideji pra
vic človeka.

Večji del na primer 70'/« od 10,0ti<< tioo din 
to je 7.000.000 din pa bo ostalo na razpolago 
podjetju.

S tem presežkom bosta torej delavski svet 
in upravni odbor podjetja razpolagala v 
okviru družbenih planov tako, kakor bosta 
smatrala za najbolj primerno, če so stroji 
obrabljeni ali tovarniški objekti v slabem 
stanju ter potrebni popravila, ali če bo tre
ba nabaviti za dovoz surovin oziroma pre
voz izdelkov še en kamion itd., bodo torej 
določen odstotek tega presežka namenili za 
investicije. Za primer vzemimo, recimo 35'/e, 
to je 2,459.000 din. Za ureditev umivalnice v 
podjetju in za zgraditev nove stanovanjske 
hiše v kraju bodo, recimo, določili nadalj
njih 57V. t. j. 3,990.600. ostalih 8 odstotkov pa 
bodo kot presežek in udeležbo pri dobičku v 
obliki spremenljivega dela plače izplačali 
članom tega kolektiva torej 560.000 din.

Z naslednjim primerjalnim računom pa 
bomo sedaj prikazali, kako se ob istih pro
porcih. toda ob povečani proizvodnji pove
čuje narodni dohodek in kako važno je. tako 
za krepitev gospodarske moči države, kot 
celote, pa tudi republike, okraja, občine, 
končno pa tudi podjetja in za gospodarsko 
moč posameznega delavca. Če razvijamo in 
pospešujemo gospodarstvo svojega področja. 
Številko bodo povedale vse. Poglejmo si jih! 
Če smo prej vzeli primer, da je ostalo pod
jetju 10,000.000 dinarjev narodnega dohodka, 
vzemimo sedaj in predpostavimo, da je ko
lektiv istega podjetja sklenil doseči večjo 
storilnost in se zavezal, da bo dal na trg še 
več svojih kvalitetnih proizvodov. V ta na
men je izboljšal organizacijo dela. odpadli 
material znižal na najnižjo mogočo mero, 
racionalno izkoristil stroje, surovine, štedil 
s pogonskim materialom, čuval naprave 
okvar Itd. Ob takih pogojih Je zato ustvaril 
več družbenega proizvoda in njegov narodni 
dohodek kot presežna vrednost dela se je 
povečal zaradi tega, recimo na 15.000.000 din. 
Kaj sledi lz tega in kako se v številkah od
ražajo koristi teh naporov ln prizadevanj? 
Če je pri prejšnjenv narodnem dohodka (10 
milijonov dinarjev) šlo v proračun 30°/« torej 
3 milijone dinarjev7, bodo sedaj ti proračuni 
dobili na družbenem prispevku prav tako 
30e/o, vendar 4,500.000 din. In medtem, ko je 
ostali del — prej 7.000.000 din ostalo za po
trebe podjetja, jih bo sedaj ostalo 10,500.000 
dinarjev.

V prvem primeru je podjetje porabilo od 
teh sredstev 35'/i za investicije obrata (ob
nova strojev, popravilo tovarniških objek
tov in nabavo enega kamiona) t. j. 2,450.000 
dinarjev, sedaj pa bo za te potrebe na raz
polago kar 3,675.000 din.

Za zgraditev delavskih stanovanj in ure
ditev umivalnice v podjetju so v prvem pri
meru imeli na razpolago le 3,990.000 din. se
daj pa znaša 57'/. od 10,500.000 din 5,985.000 
dinarjev. In če je v prvem primeru znašala 
udeležba kolektiva na čistem dobičku, torej 
fond za spremenljivi del plače, samo 560.000 
dinarjev, znaša sedaj ob istem procentu ta 
udeležba 840.000 din.

Kaj ste opazili? Videli ste, da se je za
radi povečane proizvodnje ln višje storil
nosti povečal narodni dohodek. S tem pa eo 
se povečali tudi dohodki in sicer: 
za proračune (družb. prispevek) 1,500.000 din 
za investicije v podjetju 1,225.000 din
za stanovanja delavcem 1,995.000 din
za udeležbo pri dobičku___________ 280.000 din

Skupaj 5,000.000 din
Tak je torej ta primerjalni račun, če upo

števamo odstotna razmerja, kakor smo jih 
vzeli za prvi primer. Že samo ta preprost 
račun pove, kako se večja storilnost dela 
odraža v proračunih, lz katerih bo mogoče 
kriti toliko več za potrebe socialnega zava
rovanja, za potrebe kulture ln prosvete, 
zdravstva, narodne obrambe itd. Pove pa tu
di koliko več sredstev je na razpolago za 
Izpopolnjevanje podjetja, koliko večja, udob
nejša ali številnejša stanovanja za delavce bo 
podjetje lahko zgradilo in končno koliko več
ji Je tudi delež vsakega delavca pri delitvi či
stega dobička. Ta delež na čistem dobička 
podjetja se bo torej ravnal po tem, kako je 
podjetje izpolnilo svoje obveznosti do druž
benih planov. Ne bo pa smel prekoračit! tiste 
skrajne meje. da bi ta spremenljivi del plače 
skupno s stalnim delom plače porušil rav
novesje med plačilnim in blagovnim fondom 
(sredstvi za potrošnjo).

VSAK DINAR VEC V PRORAČUNIH 
JE DEL NAŠIH NAPOROV IN PRIZA
DEVANJ — ZATO BOMO SKRBNO 
SODELOVALI PRI IZDELAVI PRO

RAČUNOV
No. zdaj, ko vemo. po kakšnih načelih se 

bo delil dohodek v podjetjih pa smo hkrati 
skoraj mimogrede lahko tudi odkrili In spo
znali. kako z rastočo storilnostjo sorazmerno 
narašča tudi dohodek, ki se steka v prora
čune. Spoznali smo. da Je pravzaprav vsak 
dinar več v proračunu organov ljudske ob
last! končno le del naših osebnih naporov in 
prizadevanj. To pa ,1e veliko in dragoceno 
spoznanje. ki ga ne gre podcenjevati

Če je morda še doslej nekdo mislil, da 
Je njegovo mesto le v tovarni, na gradbišču, 
pri stroju, ali kje.r koli že. kjer dela. gospo
darstvo ljudskega* odbora oziroma občine pa 
je zanj stvar, za katero se mn ni treba za
nimati. potem bo moral to svoje mišljenje 
spremeniti, te naš račun je ovrgel to zmotno 
mnenje. Saj smo vendar začutili, da je pro
račun organa ljudske oblasti, vendarle po
sredno tildi del našega napora, vašega dela. 
saj v njega pritekajo prispevki od gospo
darskih enot. Zato pa je povsem razumljivo, 
da bomo pri sestavljanju proračunov občin 
neposredno sodelovali z nasveti In predlogi. 
Pri Izdelavi proračunov pa ne bomo niti za 
trenutek pozabili, da je smotrno In preudar
no vsestransko varčevanje osnovno načelo, 
ki nas bo vodilo pri sestavi proračunov!

ISKREN PREDLOG
za mirno mednarodno sodelovanje

NEKAJ MISLI OB RAZPRAVI O 
DRŽAV DO JUGOSLAVIJE PRED

Predstavniki naše države so na zaseda
nju Generalne skupščine OZN predložili vr 
sto predlogov, kako bi na miren In preudaren 
način uredili obstoječe nemogoče odnose, 
kakršne nam vsiljujejo informblrojske dr
žave. To seveda ul prvič, da si naša država 
prizadeva na miren način urejevati obsto
ječe spore, seveda tudi tedaj, kot Je to pri
mer, ko do takega stanja ni prišlo po naši 
krivdi. Naši predstavniki pogosto ob raznih 
priložnostih naglašajo, da le vlada FLRJ 
vedno pripravljena urediti odnose z vzhod
nimi državami po načelih mednarodnega so
delovanja. Vsi naši predlogi in naša dobra 
volja pa so doslej naleteli na gluha ušesa 
informbirojsklh državnih upravnikov.

SVET JE POSTAL POZOREN 
OB DEJSTVIH

še nikoli doslej pa ni bil napreden svet 
tako pozoren na dejstva, ki se tičejo odno
sov Informbirojsklh držav do naše, kot je 
postal ob zadnji razpravi In sprejemu Jugo
slovanske resolucije v OZN. Več vzrokov je. 
zaradi katerih je jugoslovanski primer vzbu
dil tolikšno zanimanje svetovne javnosti.

Vsi, ki resnično žele miru. so spoznali, 
da je sovjetska politika nasproti Jugoslaviji 
dejansko nevarna za mirno orejevanje med
narodnih odnosov. To prepričanje so sve
tovni javnosti še utrdila dejstva, ki jih je 
o odnosih Infornihlrojskih držav do Jugo
slavije v svojih dveh govorih povedal naš 
delegat Milovan Ojiias na zasedanju v Pa
rizu. Brez običajnega diplomatskega govo
ričenja ie DJilas opisal dogodke, ki govore 
o tem da so že pred Informblrojskn resolu
cijo. zlasti pa še v zadnjih treh letih In pol

ODNOSIH INFORMBIROJEVŠKIH 
GENERALNO SKUPŠČINO OZN
voditelji Informbirojsklh držav podžigali in 
negovali sovražna dejanja proti naši državi. 
Predloženo dokazno gradivo je dejansko 
osupnilo svet. Mnogi navzoči delegati so v 
skupščini priznali, da je svetu že marsikaj 
znano o sovjetskih metodah, da pa je DJ1- 
Iasova dokumentacija tako presenetljivo bo
gata z dejstvi, ki sama po sebi tako preprič
ljivo govore, da splahnejo vsi dvonti. na 
kateri strani je krivda za nezdrave ponose 
informbirojsklh držav do Jugoslavije.

DRŽAVE NAJ UREJAJO SVOJE 
ODNOSE IN SPORE V SKLADU Z
DUHOM USTANOVNE LISTINE’
Naši predstavniki so v Generalni skup

ščini predložili tudi resolucijo s predlogi za 
ureditev odnosov. To resolucijo so navzoči 
delegati ln napredna javnost sprejela tembolj 
ugodno in toplo, ker v njej naši predstav
niki ne Iščejo maščevanja za storjene kri
vice. Resolucija pravzaprav potegne črto vso 
dosedanjo žalostno zgodovino odnosov in 
predlaga tako rešitev In ureditev bodočih 
odnosov, ki v celoti potrjuje dosledno miro
ljubno politiko Jugoslavije.

Resolucija priporoča, naj prizadete drža 
ve določajo svoje odnose ln poravnajo svojo 
spore v skladu z duhom Ustanovne listine 
Združenih narodov, vskladljo svoje diplo
matsko občevanje s pravili in prakso, ki Je 
običajna v mednarodnih odnosih In porav
najo svoje obmejne spore po mešanih ob
mejnih komisijah ali z drugimi miroljubnimi 
sredstvi, ki Jih same Izbero.

Nihče ne more dejati, da zahtevamo ne
kaj nemogočega. Na zasedanju tudi nekaj

takega niso očitali naši državi, razen pred
stavnikov sovjetskega bloka. Ostali pa so 
soglašali s tako plemenitim načinom ure 
jevanja odnosov med državami. Seveda pri 
tem je potrebno upoštevati, da je vsaka 
država gospodar sam sebi, svoje svobode 
in neodvisnosti. To pa je prav tisto, česar 
upravljale! Sovjetske zveze ne priznajo dru
gim državam in skušajo z raznimi napadal
nimi sredstvi državam, kot Je primer Ju
goslavije, tudi vzeti.

Naš delegat — Milovan Djilas
O teh napadalnih sredstvih je Djilas po 

d rohnele govoril. V svojem govoru je ome
nil šest lakih oblik pritiska na našo državo; 
politični, gospodarski ln vojaški pritisk.

ustrahovalna dejanja, kršenje človeških pra
vic in izzivanje obmejnih sporov. Za vsako 
obliko je navedel obilo dejstev. Razumljivo 
je, da se Sovjetska zveza zlasti pred tako 
pomembno organizacijo, kot so Združeni 
narodi, na vso krlplje brani pred očitki o 
napadalnosti.

OBLIKA PRITISKA VZHODNEGA 
BLOKA NA NASO DRŽAVO

Toda kdo pa še verjame lepim besedam 
sovjetskih državnikov o miru, njihovim ml 
rovnlm kongresom, če pa jih svet pozna kot 
dvoilčnjake In če njihova dejanja govore 
drugače kot njihove lepe besede. Informbi- 
rojske države so na ukaz svojih sovjetskih 
gospodarjev povzročile v dobrih treh letih 
na naših mejah 2519 sporov, pobili do 14. 
ranili 18 in odvedli 7 obmejnih organov. Pri 
tem pa niso upoštevali žrtve med ostalim 
prebivalstvom, ki so oh raznih obmejnih 
sporih padle. Mar so tudi Iz miroljubnih 
nagibov Madžarska, Romunija In Bolgarija 
od svojih 50 divizij usmerile proti Jugosla
viji 24 divizij. Poleg tega pa moramo še 
vedeti, da Imajo po mirovnih pogodbah te 
države pravico do vzdrževanja vojske v moči 
279.500 mož. v resnici pa Imajo pod orožjem 
710.000 vojakov. V preteklih treh letih so 
naše oblasti ujele 504 osebe, ki so se lz 
omenjenih držav pretihotapile v Jugoslavijo, 
in aretirale 400 oseb. ki so jih na vzhodu 
»kupili«, da bi zanje delale. Takih načinov 
se poslužuje le sovražnik, ki hoče s pod
talnim ro varen jem In ustrahovalnimi de
jani! doseči svoje sovražne cilje. Postopanje 
z jugoslovanskimi manjšinami, kakršnega 
so uvedle vzhodne države, ie v temeljnem 
nasprotju z osnovnimi človeškimi pravicami. 
Kdor ta po trši, samega sebe dovolj obsodi. 
V nekaj dneh letošnjega junija so samo 
romunske oblasti nasilno odvedle Iz obmej
nih pokrajin 14.909 ljudi. Noben zločinec ni 
v državah sovjetskega bloka izpostavljen 
takšnemu preganjanju kot Jugoslovanski 
državljani. Spletkarijo okrog njih In jim 
vse mogoče podtikajo, v Ječah pa jih mu
čijo ln pobijajo. Niti našim otrokom ne 
priznajo pravic, ki jim gredo 91 jugoslo
vanskih otrok se Je odšlo I, 1945 šolat v 
Sovjetsko zvezo, toda doslej so jih kljub 
številnim posredovanjem vrnili le 19. ostale 
pa nasilno ločujejo od staršev ln domov.

PRI NAS SO SPODLETELI, ZATO 
SO TAKO BESNI NA NASO DRŽAVO

Kako so razvili do nas gospodarske od
nose in kako so Izpolnjevali trgovinske po
godbe. ki smo Jih Imel! z njimi, nam Je še 
tudi dobro v spominu. Sovjetska zveza je 
ovajala svoje kolonizatorske metode že zdav
naj pred zloglasno resolucijo, neprikrito pa 
je začela kršiti trgovske« pogodbe leta 1948. 
ko je ustavlja dobave nafte Iz sovjetsko- 
romunske mešane družbe, preprečila sklepa
nje novih pogodb z vzhodnimi državami, 
vplivala, da so nam odtod pošiljali pokvar
jene stroje in končno sredi 1949 odredila 
popolno gospodarsko blokado. To početje smo 
pri nas najteže občutili In se znašli, v tako 
hudem položaju, da so le delovna vnema 
našega ljudstva in odločni ukrepi oblasti 
uspeli prebresti nastale težave.

Vmešavanje v notranje življenje In vzpo
stavljanje neenakopravnih odnosov so tiste 
oblike političnega pritiska, s katerimi pri 
nas Sovjetska zveza ni uspela, pač pa se ie 
prav zato toliko bolj poslužila ostalih oblik 
in naščuvala proti nam države, katere sl ie 
podredila po vzorcu, ki ji je pri nas spod
letel.

Bilanca tega razvoja je spravila pred 
vsem svetom delegate sovjetskega bloka na 
pariškem zasedanju v neprijeten položaj. 
Prav gotovo jih Je presenetilo, ko so vse 
ostale delegacije tako odločno podprle Ju
goslovansko pritožbo. Toda trdoživi kot so 
in kakor da bi sl zatisnili oči In ušesa so 
se hranili no svojem starem receptu: kle
vete, pomešane s psovkami, stari, že sto
krat ovrženl njihovi »dokazi« In zvračanje 
iastnlh grehov na naš račun. V vsakem ta
kem primeru, kadar hoče sovjetski blok 
zmaličiti svoje ravnanje do Jugoslavije, 
nam postaja vse bolj jasno, kako premlš- 
lieno so Insccnlrall znane procese proti 
Raiku. Rostovu in drugim (že zdavnaj na 
smo jim dokazali, da so jih slabo režirati). 
Odkod bi sicer črnall svoje »dokaze In ob
tožbe« proti Jugoslaviji?

Zaman so njihova prizadevanja. Nas niso 
mogli preslepiti In tudi pred naprednimi 
množicami v svetu so se razkrinkati V ve
liki meri te k temu pripomogel naš letošnji 
nastop pred Generalno skupščino OZN Prl- 

i mer Jugoslavije ie resno opozorilo vsem 
| resničnim pohnrnlknm miru In naša reso

lucija Iskren predlog za mirno mednarodno 
sodelovanje, ki naj prepreči razplamtevunje 
vojne nevarnosti. Dj.
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Uto židjmia in dda naših organizacij
Železničarji grajajo

pjeniim sindikata kmetijskih delavcev
Nadaljevanje s 1. strani

času pa se je že znižala cena masti in 
slanini, vendar je trgovina slanino še 
vedno prodajala po 270 dinarjev. Ker pa 
je ni moigla prodati pri nas, so to slanino 
poslali na mladinsko progo, kjer jo je 
prodala po tej ceni. Ta primer nam jasno 
kaže, da jim ni šlo za posredovanje na 
trgu, marveč za dviganje cen, kar pa^ ni
kakor ne sme biti cilj trgovin držav
nik kmetijskih posestev in zadružnih 
skladov.

Državna kmetijska posestva bodo lah
ko prodajala svoje pridelke, po nižjih 
cenah, le če dobro gospodarijo, če imajo 
nizke proizvodne stroške- Vendar se 
povsod ne držijo tega. Na plenumu so 
razpravljali o posestvu Odolina pri Se
žani, kjer kaj slabo gospodarijo. Zaradi 
slabega gospodarjenja posestvo ne razpo
laga s finančnimi sredstvi tako, da delavci 
niso dobili plač že od avgusta meseca 
dalije. Na posestvu so pridelke vekladi- 
ščili in jih jedo. Sindikalna organizacija 
na posestvu Odolina ni storila tega, kar 
bi morala. Sestankov niso imeli že več

mesecev, s:ndikalno delo pa je odvisno 
od upravnika in* uradnice in zato skoraj 
ne morejo ločiti upravnega dela od sin
dikalnega.

Tudi v kmetijstvu so proizvodni uspe
hi odvisni od strokovne sposobnosti 
ljudi. Tov. Gobec je rekel, da bi bilo 
nepravilno, če bi z ozirom na donosnost 
za vsako ceno šli za tem, da bi imeli v 
kmetijstvu zaposleno samo nekvalifici
rano delovno silo, ki je najcenejša. Stro
kovno sposobnost delavcev lahko dvig
nemo tudi s predavanji in tečaji v zim
skih mesecih. Ponekod so že začeli s pri
pravami za strokovna predavanja. Ko
čevsko posestvo je skupno z direkcijo 
Mahovnik organiziralo strokovna preda
vanja za delavce. V zimskih mesecih 
bodo imeli 16 strokovnih predavanj o 
živinoreji, 10 o poljedelstvu, po 4 pre
davanja bodo imeli o politični ekono
miji, matematiki in komercialni službi in 
2 predavanji jiz zakonodaje. Podobna 
strokovna predavanja pa bodo imeli v 
ziimsk'h mesecih tudi na drugih posestvih.

Ob zaključku plenuma so sprejeli 
vrsto pametnih sklepov.

0 podružnici, o Kateri prav malo alšcmo
V okviru tekmovanja v počastitev 

ustanovitve JA je strelska družina sindi
kalne podružnice tovarne lesovine in le
penke v Ceršaku sklicala tekmovanje 
posameznih enot, katerega se je udeležilo 
90 elanov, V streljanju z vojaško puško 
z 250 naboji so sodelovali vsi člani ko
lektiva, tudi ženske. Vsaik tekmovalec 
je oddal tri strele, od katerih so naj
boljši strel šteli v oceno. V streljanju 
je tekmovailia tudi 45 let stara tovarišica, 
ki je vzpodbudila k tekmovanju tudi vse 
/članice kolektiva. V tem tekmovanju so 
dosegli naslednje uspehe: Pfifer Ivan 8 
točk, Crnek Frančiška 7 točk, H amer 
Ljudmi a 5 točk, Pfefer Marija 5 točk, 
Oder Lenard 4 točke. K tekmovanju so 
povabili tudi enoto KNOJ, ki se je od
zvala z 11 tovariši. Rezultate tekmova
nja so objavili na proslavi Dneva repu
blike. Delavsko kulturno umetniško dru

štvo v Ceršaku je zmagovalce, ki so do
segli prvo, drugo in tretje mesto, nagra
dilo z lepimi darili.

V VELENJU SE DOBRO PRIPRAV
LJAJO NA OBČNE ZBORE

Izvršni odbor sindikalne podružnice 
velenjskega premogovnika je sklenil, da 
bo občni zbor podružnice v januarju pri
hodnje leto. Pred občnim zborom podruž
nice pa bodo občni zbori sindikalnih od
borov na posameznih obratih. Da bi 
občni zbori na obratih čimbolje uspeli, 
so določili komisije za priprave oziroma 
izvedbo občnih zborov. Ta teden so za
čeli v Velenju tudi s seminarjem, kate
rega se udeležujejo odborniki sindikalne 
podružnice, člani delavskega sveta in 
upravnega odbora. Seminar bodo imeli 
trikrat na teden po dve uri.

fSSmAilzaAio qdanje v domovmi iii pv duelu
delavci, ki ne smejo imeti svoje sindikalne

ORGANIZACIJE
milijardo dolarjev. Ker se torej za 
rambne namene trošijo ogromne zaloge

V Južni Afriki živi več ko osem mi
lijonov črncev in 30.000 Indijcev pod zelo 
težkimi življenjskimi in delovnimi po
goji, m to brez političnih in družbenih 
pravic.

Rudarji črnci ali Indijci delajo od 10 
do 14 ur na dan za minimalni zaslužek 
2 šilinga. Za čezurno ali nedeljsko delo 
e,ploh ne prejmejo nobenega plačila. De
lavci črnci nimajo pravice do svoje sin
dikalne organizacije. Toda kljub temu 
obstaja v Južni Afriki polilegalna sindi
kalna organizacija, v kateri je včlanjenih 
okoli 200.000 delavcev. Pravila te orga
nizacije zavirajo aktivnost črncev. Za- 
branijujejo jim kakršne koli sindikalne se
stanke na tistem področju, ki pripada ru
darskim družbam. Izven tega področja 
pa brez službenega dovoljenja črnci ne 
smejo. Kretanje jim je dovoljeno samo v 
določenem prostoru.

Zaradi teh nečloveških postopkov so 
črnci pričeli s stavko, s katero so naj
prej zahtevali zvišanje zaslužka, pozneje 
Pa se je stavka spremenila v borbo proti 
rasni mržnji. Vlada je proti stavkajočim 
uporabila vsa sredstva, da je stavko za
dušila. Policija je na stavkajoče streljala. 
Pri tem uboju je padlo na stotine delav
cev. Sindikalne odbornike pa je policija 
zaprla.

AVSTRIJSKI RUDARJI SO STAVKALI
Zaradi vedno večje draginje v Av

striji je 4. decembra stopilo nad 3600 
rudarjev iz rudnika Erzberga v stavko. 
Zahtevali so enkratno pomoč 400 šilingov 
za posameznega delavca.

V ZDA BODO PRIHODNJE LETO 
OMEJILI PORABO NEKATERIH 

POTROŠNIK PREDMETOV
V poslednjem letu se je ameriška 

obrambna industrija povečala za več kot 
300 odstotkov. Vrednost te proizvodnje 
pa se vsak mesec povečava za okrog

1 milij 
obrt

a bodo ZDA 
prisiljene v letu 1952 uvesti omejitve 
nekaterih potrošnik predmetov, ki jih je 
bilo doslej še v izobilju na ameriškem 
trgu.

POVEČANJE ČLANSTVA 
V TRADE-UNIONIH

Angleški Trade Union! so objavili sta
tistično poročilo, iz katerega posnemamo, 
da se je število članstva v preteklem letu 
povečalo za 64.000. Leta 1949 je v An
gliji bilo 416 sindikalnih organizacij, v 
katerih je bilo včlanjenih 5,362.792 de
lavcev. Ob koncu leta 1950 se je število 
organiziranih dvignilo na 7,947.535.

V LITOSTROJU BODO USTANOVILI
BLAGAJNO VZAJEMNE POMOČI
Ta teden bo v Litostroju ustanovni 

zbor blagajne vzajemne pomoči. Blagajno 
je organizirala sindikalna podružnica. 
Skoraj vsi delavci obdelovalnice, mon
taže in orodjarne so se že prijavili za 
vstop v blagajno in plačali 20 dinarjev 
vpisnine.

TUDI ŠTORSKI SAMOTARJI SO MED 
ZMAGOVALCI

20, novembra so šturski samotarji iz
polnili petletni plan Samotarji so zelo 
dviigmili kvaliteto svojih izdelkov, tako 
da se podjetja kar kosajo z naročili. Le
tos so dobili tudi skladišča za surovine 
in gotovo blago. Urejene imajo tudi pro
store za mehanično delavnico. Vse to bo 
kolektivu pripomoglo, da bo tudi še vna
prej dosegal take uspehe.

KOLIKO ČLANOV IMAJO 
NOVOUSTANOVLJENA 

DRUŠTVA VZGOJITELJEV
Po preosnovanju sindikata prosvetnih 

delavcev so si vzgojitelji osnovali svoja 
strokovna društva, ki delujejo tudi kot 
organizacije sindikatov. Tako je bilo usta
novljeno Učiteljsko društvo, ki ima sedaj 
4132 članov, Profesorsko društvo z 1244 
člani, Društvo predavateljev strokovnih 
šol 370 članov, Društvo predavateljev 
posebnega šolstva 105 članov, Društvo 
vzgojiteljev predšolskih ustanov pa 295 
članov. Na ta način bo omogočeno pro
svetnim delavcem, da se res v celoti po
svete svojemu strokovnemu delu in samo- 
vzigoji.

SINDIKALNI ODBOR POMAGA
PRI GOSPODARSKI IZOBRAZBI
ČLANOV DELAVSKEGA SVETA
Tovarniški odbor sindikata v jeseniški 

železarni je pripravil pred kratkim vrsto 
predavanj o sodobnih gospodarskih vpra
šanjih za člane delavskega sveta in 
upravnega odbora. Na ta predavanja je 
povabili tudi predstavnike ostalih pod
jetij na Jesenicah, ki pa se pozivu niso 
nič kaj zadovoljivo odzvali.

TRIDESET ORGANIZACIJ SO
POHVALILI V POLJCANSKEM 

OKRAJU
Tekmovalna komisija pri okrajnem 

odboru Zveze borcev v Poljčanah je te 
dni ocenila prizadevanje in plodove 
dela posameznih organizacij v času 
tekmovanja na čast obletnice JA in 
na podlagi doseženih uspehov priznala 
30 organizacijam in društvom v okraju 
posebne pohvalne diplome, ki jim jih 
bodo podelili 22. decembra. Med naj
boljšimi sindikalnimi organizacijami je 
sindikalna podružnica v tovarni Impol, 
TKO Zreče, Granitna industrija v 
Oplotnici, Steklarne v Rogaški Slatini 
in okrajne pošte v Poljčanah. L. V.

O GOSPODARSKIH VPRAŠANJIH 
JE GOVORIL

Tovariš Sedmak, član Izvršnega odbo
ra sveta v Postojni, ki se je udeležil se
minarja o sodobnih ekonomskih vpraša
njih v Dvorski vasi, je o teh stvareh 
predaval delavcem pri Lesno industrij
skem podjetju v Postojni in pri »Javor
ju« v Prestranku. Delavci so po preda
vanjih živo razpravljali o nakazanih 
vprašanjih.

Kdor ima odprle oči in ušesa
ter res pošleno srce, ta bo znal o 
železničarjih zapisati še kaj drugega"

V zadnjih dneh je sprejel Področni od
bor sindikata železničarjev v Ljubljani 
celo vrsto pisem od železničarjev in nji
hovih sindikalnih organizacij, ki so jih 
poslali uredništvu mariborskega »Vestni
ka«, prepis pa na gornji naslov, V teh 
pismih člani sindikata železničarjev ogor
čeno grajajo pisca članka »K do so že
lezničarji, trgovci in tiho
tapci«, ki ga je objavilo uredništvo 
mariborskega »Vestnika« v svojem glasilu 
štev. 283 z dne 4. decembra t. 1. V pis
mih se železničarji tudi začudeno vpra
šujejo, kako je moglo uredništvo objaviti 
članek, ki je tako neodgovorno napisan.

Za kaj torej gre? Pred kratkim so 
evamostni organi odkrili nekajčlansko sku- 
*pino verižnikov in tihotapcev, ki so iz
rabljali svojo železničarsko službo za iz
vrševanje umazanih poslov. O tem je na
pisal nekdo članek, ki ga je priobčil 
»Vestnik«. Toda pisec je svoje obvestilo 
javnosti napisal zelo neodgovorno in z 
naslovom, s katerim žali deset- in deset- 
tisoče poštenih železničarjev. To je po
vzročilo med železničarji, predvsem v 
Mariboru, kjer »Vestnik« izhaja, upravi
čeno ogorčenje in obsojanje takega na
čina obveščevanja javnosti.

In razumljivo je, da je omenjeni čla
nek razburil n«, le železničarje, ampak 
tudi ostale čRatelje »Vestnika«. Kdo bi 
si namreč dovoli!, da nekdo zaradi »sen
zacionalnih učmkov« zmeče v en koš z 
nekaj tihotapci desettšsoče požrtvovalnih

ljudi, ki si noč in dan prizadevajo napra
viti čimveč v korist naše domovine in ki 
imajo prav neposredne zasluge tudi pri 
razkrinkavanju škodljivcev. Člankar na 
to, kot vse kaže, sploh ni pomislil, ker 
sicer ne bi nenamerno zapisal tak naslov, 
kakršnega pač je.

Prav je dejal oni • dan železničar-pre- 
mikač na mariborski postaji: »Prav tako 
iskreno si mi prizadevamo, da odstranimo 
iz vrst železničarjev vsakega brezvestne
ža, škodljivca in tihotapca, kakor si ne
dvomno prizadevajo to oni pri časopisih, 
da tudi pri njih ne bi bilo ljudi, ki žaljivo 
in neresnično pišejo, ker je to po svoje 
eno in isto. Bodimo vsi dobri in nepo
pustljivi sodniki v svoji domači hiši in 
znali bomo skrbno in prav ocenjevati na
pake tudi pri sosedu in ne bo se pono
vilo, da bi kdo kogar koli žalil. De- 
settisoči železničarjev si to tudi iskre
no prizadevamo. Kdor ima odprte oči in 
ušesa ter pošteno srce, bo o desettisoče- 
rih železničarjih res znal zapisati še kaj 
drugega kot to, kar je storil oni v »Vest
niku«, ki je med mnogimi in premnogimi 
poštenjaki videl samo deset izprijencev 
in se zadrl na vsa polna usta: »Poglejte 
jih, taki so!«

Samo to mi je povedal eden izmed 
premikačev pa je že pohitel za vozovi 
tako, da ga nisem mogel vprašati niti za 
njegovo ime Toda, kaj ni vseeno: saj bi 
tako povedal ta in ta in še marsikdo.

ZADNJI UKREPI SINDIKATOV V ZAPADNI NEMČIJI

Prekinili so razgovore s predstavniki vlade
in zapustili vladne gospodarske komisije

V Zahodni Nemčiji je nedavno Izvršni 
odbor sindikatov (sindikati so pod poli
tičnim vplivom socialistične stranke Za
hodne Nemčije) prekinil razgovore s 
predstavniki zabodnonemške vlade. Od 
teh razgovorov so si v vladnih krogih 
obetali, da bodo prinesli polno podporo 
sindikatov vladni politiki. Poleg preki
nitve razgovorov so zastopniki zahodno- 
n eniških sindikatov zapustili neke vlad
ne gospodarske komisije, v katerih so 
doslej sodelovali.

Ta svoj ukrep so uradno utemeljili s 
tem, da namreč vlada ni doslej upošte
vala gospodarskih predlogov predstav
nikov sindikata in da sindikati smatrajo, 
da je vladna politika premalo napredna 
tako v gospodarskih kot v političnih 
vprašanjih ter da prav zato sindikati ne 
morejo prevzeti odgovornosti za neuspehe 
v gospodarski politiki in v poslabšanju 
položaja delavskega razreda.

Ob tem pa je vendar zanimivo, da so 
sindikati v utemeljevanju svojega sklepa 
smatrali za potrebno napisati, »da je v 
zakoniti uvedbi pravice ,po kateri de
lavci sodelujejo v upravi industrije železa 
in jekla ter premogovnikov, dosežen na
predek na poti preoblikovanja nemškega 
gospodarstva« in da se sindikati nadejajo, 
da bo vprašanje sodelovanja delavcev 
rešeno povoljno tudi .za druge gospodar
ske panoge. Značilno je tudi, da so pred
stavniki Sindikatov zapustili samo neka-

Jz razniA Urajev momž pišejo
RAZGRNILI JIM BODO SKRIVNOST 

SVOJEGA DELA
V poljčanskem okraju bodo delovni 

kolektivi na dan pred novim letom po
vabili na obisk učence raznih šol in 
gimnazij. Tako bodo naši malčki videli, 
kako nastajajo bakrene cevi (Impol), 
kako lepi stekleni izdelki (steklarna v 
Rogaški Slatini), kako nastane usnje 
iz čudne kože (Konus). Tudi to je lepo 
in nepozabno doživetje za naše male.

OBRATI JESENIŠKE ŽELEZARNE 
SO SLOVESNO PROSLAVILI DAN 

REPUBLIKE
Izvršni odbor sindikalne podružnice v 

železarni na Jesenicah je določil štiri
člansko komisijo, ki naj ugotovi, kateri 
obrat v železarni je najboljše pripravil 
proslavo za Dan republike. Po izraču
nanih točkah je komisija ugotovila, da 
je najbolj skrbno pripravil proslavo obrat 
DTK laboratorij, ki je prejel 23,16 točk, 
za njim so elektrod davili c e z 18,55 toč-

iai železni!
Kdor koli se je zdaj zadržal samo i zadrževanje voz izven obtoka, to je na 

trenutek ob »industrijskih progah«, ve, j mrtvi progi, treba plačati globe, potem 
kakšen živ žav je tam. Neprestano na- še bolj doumemo smisel in tudi gospo- 
kladajo in prem kajo vozove. Če pa po- , darske vzroke te hitrosti, 
tem še vemo, da je za vsako prekomerno Osebje prometnega oddelka guštanjske

železarne si priza
deva čim vestneje 
izpolnjevati svoje na
loge. Pred kratkim 
so ei oskrbeli na vi
dez neznatno strojno 
pripravo »locopul- 
seur« iz Belgije, ki 
jim je v znatno po
moč pri delu. Kaj je 
pravzaprav to? »Lo- 
copulseur« je majhen 
motorni potiskač že
lezniških voz, s ka
terim je mogoče pre
mikati naenkrat tudi 
do deset tovornih 
voz. — To napravo 
opravlja le en člo
vek. S to pripravo 
s« razbremeni veliko 
število ljudi del pri 
premikanju in zelo 
se poenostavi sam 
način premikanja.

kami, na tretjem mestu je obrat kon
strukcij s 16,42 točkami, za njim slede 
predelovalni obrati, obrat jekloviek in 
cevarna.

V SLOVENSKEM PRIMORJU 
SO ELEKTRIFICIRALI 234 VAS!

V Slovenskem Primorju je bilo od 
osvoboditve do danes elektrificiranih 234 
vasi. Samo letos je uprava »Elektrogo
spodarstva« v Gorici zgradila 142 kilome
trov električnih daljnovodov, 12 transfor
matorskih postaj in napeljala elektriko 
še v nadaljnjih 64 vasi

Vzgleden primer
Tovariš Stanislav Božič, odbornik sin

dikalne podružnice v železniških delav
nicah v Mariboru je prav razumel pomen 
našega sindikalnega glasila. Vsak zave
den delavec bi pravzaprav moral imeti 
to glasilo, ker je vendar glasilo sindika
tov. V kratkem času je namreč pridobil 
za naš list med člani v tamkajšnji orga
nizaciji 135 novih naročnikov, tako da 
pri nijih ne bo prejemalo »Delavske enot
nosti« samo 360 članov, ampak odslej 495. 
Učimo se torej pri tem odborniku in 
pri članih te organizacije.

PREMOG ZA UPOKOJENCE
Vsega priznanja vreden je sklep 

delavskega sveta rudnika Senovo, da 
bodo vsi rudarji tega podjetja posvetili 
enonedeljsko delo za to, da bodo upoko
jenim rudarjem nakopali premoga za zi
mo. Sklep delavskega sveta so rudarji z 
odobravanjem sprejeli in se dela na do
ločeno nedeljo udeležili v razveseljivem 
številu. Z zadoščenjem gledajo sedaj, ka
ko njihovi starejši tovariši, ki so vsa 
svoja lepša leta prebili v trdem delu pod 
zemljo, zdaj z zadovoljstvom prejemajo 
prepotrebno kurivo za zimo.

Zgled, vreden posnemanja!

PO 30 LETIH BO SPET ZAČEL 
OBRATOVATI RUDNIK CINKA 

IN SVINCA NA RUDNIKU
Več kot 30 let je že minilo, odkar 

je na planini Rudnik zaradi brezobzirne 
kapitalistične konkurence prenehal obra
tovati rudnik cinka in svinca. To je bil 
star rudnik. V njem so kopali rudo že 
stari Rimljani, v času Nemaničev pa tudi 
Sasi. Leta 1918 so prenehali z obrato
vanjem. Sedaj že skoro 3 leta obnav
ljajo ta rudnik, gradijo nove objekte 
žičnico in dotacije. Glavna dela bodo v

kratkem že končana in računajo, da bo 
rudnik začel obratovati najkasneje sredi 
prihodnjega leta.

V LITOSTROJU JE ZAČELA OBRA
TOVATI NOVA KOMPRESORSKA 

POSTAJA
Pred nekaj dnevi je začela obratovati 

v kovačnici Litostroja nova kompresor- 
eka postaja Kompresorsko postajo bodo 
koristno uporabili v jekloUvarni, pred
vsem pri uporabi zračnih kladiv.

tere gospodarske komisije, kot so n. pr. 
Komisija za investicije, Komisija za cene 
in mezde, Komisija za uvoz in izvoz, 
ostali pa so v komisijah, kot je rurslti 
svet, Svet za nemške rudnike in po
dobno.

Iz tega se da sklepati, da vendar ne 
žele sindikati sploh prekiniti z vlado in 
da se odpovedujejo sodelovanja z njo. Pa 
tudi vladi je veliko na tem, da bi imela 
podporo v sindikatih predvsem pri zuna
nji politiki (sprejem Schumanovega na
črta, remilltarizacija Nemčije in podobno).

Za kaj torej verjetno gre?
Pred kratkim je imela svoj kongres 

desničarska Nemška stranka (DP), ki je 
članica vladne koalicije (začasni spo
razum stranke, da imajo sestavljeno vla
do iz predstavnikov vseh dogovorjenih 
strank). Na kongresu so prišle do izraza 
manifestacije črnih srajc. Prepevali so 
pesmi Hitlerjeve Nemčije, najvidnejši 
strankini predstavniki pa so izjavljali, 
»da se klanjajo vsakemu simbolu, za ka
terega so padali Nemci«, »da imajo vse 
razloge vzdrževati zveze z begunci in iz
gnanci«, »da je treba prenehati s prega
njanjem nacistov« in podobno. Toda vse 
to bi morda ne vzbudilo tolikšne pozor
nosti koit to, da se je ta stranka izjavila 
proti marksističnim težnjam, ki se jav
ljajo v sindikatih

Zadnji ukrepi sindikatov, iz katerih se 
dš razbrati, da niso naperjeni sploh proti 
sodelovanju z vlado, torej kažejo, da eo 
odraz nerazjioloženja sindikatov prav nad 
Nemško stranko in njeno politiko, ki pa 
je članica vladne koalicije, d asi številčno 
najšibkejša. Vsekakor bo vlada, zlasti pa 
predsednik vlade dr. Adenauer, ki je tre
nutno odsoten, morala rešiti kočljivo za
devo. Ker sindikalna stališča po zadnjih 
ukrepih niso naperjena prati predsedniku 
vlade in njegovi zunanji politiki, kot se 
da sklepati, podpora sindikatov pa je 
vladi nujno potrebna, se lahko računa, da 
bodo sindikati prisilili predsednika za
hodnonemške vlade, da se odločneje zo
perstavi proti sindikalnim težnjam v 
vladni koaliciji, v prvi vrsti v Nemški 
stranki.

Razpravljajmo o delu naše organizacije
(Nadaljevanje s 1. strani) 

včasih nastajajo po »nn hitrico* pobranih 
poročilih, ker se članstvo ne more dovolj 
hitro zbrati. Sama po sebi pa bo tudi od
padla potreba po lem, da je treba posebej 
opozoriti člane na to, o čem naj bi raz
pravljali. kar nedvomno ne pomaga bi
stveno temu, da bi člani o stvareh samo
stojno presojali.

V RAZPRAVI SKUPŠČINA RAZMOTR1 
POROČILA IN NAPRAVI ZAKLJUČKE

Seveda skupščina svoja stališča na 
koncu, to je, ko je slišala poročila in ko 
je o tem temeljeto razmotrila, povzame in 
napravi zaključke ter resolucije, v mno
gih primerih napiše tudi pozdravna 
pisma raznim vodstvom, katerim sporoči, 
kaj so obravnavali in kaj sklenili. Pred 
loge za te stvari izdelajo navadno posebne 
komisije, ki si jih člapi na skupščini iz
volijo; potem pa o predlogih sklepa skup
ščina. Da bi bilo delo teh komisij plodno, 
je treba seveda, da poznajo dobro vse 
ocene in trditve, ki so prišle do izraza 
v poročilu in razpravi, to se pravi, da si 
morajo to sproti zapisovati. Svetovati pa 
bi bilo, da poročevalec, to je predsednik, 
že v svojem poročilu predlaga ob obrav
navi določenih vprašanj, kaj misli odbor, 
da bi kazalo pokreniti, kako odbor oce
njuje določeno vprašanje in podobno. O 
iznesenih predlogih bo pa članstvo pove
dalo svoje mnenje in svojo sodbo ter do
dalo še nove predloge in sodbe. To pa 
je potem gradivo za pripravo predlogov, 
zaključkov, resolucij in kjer se za to od 
ločijo skupščine, tudi za izdelavo pozdrav

nih pisem Vse te stvari bodo plodne in 
koristne seveda le, če res odražajo delo 
skupščine, njena razmotrivanja in za
ključke in če jih osvetle s primernimi 
stvarnimi navedbami in podatki iz živ
ljenja in dela organizacije.

RAZPRAVA JE NELOČLJIVI ORGANSKI 
DEL SKUPŠČINE

Že iz teh nekaj skopih misli občutimo, 
da moramo vsi skupaj negovati smisel za 
razprave, razmotrivanja in presoje, ker je 
v tem velik del skupščine. Seveda pa se 
to ne da doseči samo s tem. da vnesemo 
v dnevni red posebno točko: razprava, 
ali pa s tem, da posebej opozorimo ne
katere tovariše na vprašanja, ki bi jih 
kazalo razmolriti, ampak predvsem s tem, 
kako izbiramo snov za poročilo in kako 
znamo že pred skupščino vzbuditi zani
manje članstva k razgovoru o izbrani 
snovi. Zato pa svetujemo izvršnim odbo
rom podružnic, da se v pripravi na letne 
skupščine posvetijo predvsem temu delu. 
Merilo dobre skupščine je poleg pravilne 
izbire najvažnejših vprašanj prav teme
ljita in vsestranska razprava V mnogih 
primerih delovna predsedstva »hite« z 
dnevnim redom in jim skoraj ne ostane 
nič časa za razpravo To je napačno. Raz
prava je organski del skupščine; članstvo 
namreč ne pride samo poslušat poročil, 
ampak pride presojat in ocenjevat delo 
organizacije. Zato tudi skupščina brez 
tega pravzaprav ni skupščina, ampak le 
navadno predavanje o delu neke organi
zacije In tega ne smemo pozabiti pri pri
pravi letnih skupščin!
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Jeseniški kovinarji so presenetili s svojim poročilom

Vseljudsko tekmovanje na čast desete obletnice JA gre k zaključku. Vsi 
z velikim zanimanjem pričakujemo objave končnega izida tekmovalnih uspehov 
in proglasitve zmagovalcev. Pa saj je razumljivo! To tekmovanje je razgibalo 
stotine delovnih kolektivov in tisočeri delavci so svoje nemale napore in delo 
posvetili časti naše ljudske vojske. Zato tudi ocenjevalne komisije ne bodo 
imele majhnega opravka: med tolikšnimi dobrimi in iznajdljivimi tekmovalci 
izbrati najboljše. — Z zadnjim poročilom o celotnem tekmovanju so se pred
vsem postavili jeseniški kovinarji, ki so pred ocenjevalno komisijo razgrnili 
podatke o svojem bogatem tekmovanju. Doslej so sicer malo poročali, naenkrat 
pa so povedali vse, kar so napravili. Ali so hranili vse za zadnji »finiš«. 
Na sliki vidimo jeseniške kovinarje na praktični vaji. Sami pa so pod sliko 

napisali: vedno pripravljeni za obrambo domovine.

V ČASU TEKMOVANJA SO 
POTROJILI ŠTEVILO STREL
SKIH DRUŽIN V PODJETJIH

Na področju sindikalnega sveta v 
Murski Soboti je v podjetjih doslej 18 
strelskih družim, od teh jih je bilo v času 
tekmovanja na čast JA na novo usta
novljenih 12. To se pravi, da so v času 
tekmovanja potrojili število strelskih 
družin, ki delujejo v podjetjih. To je 
vendar lep uspeh, ki obeta, da se bo 
strelski šport pri njih lepo razvil.

Problemi pogodbenih voznikov
Spremembe v našem gopodarstvu za

htevajo med drugim tudi, da vestno pro
učimo in razvrstimo posamezna potrebna 
delovna mesta v gospodarskih podjetjih 
m da jih vrednostno tudi ocenimo. To 
je potem ključ za razdeljevanje plačnega 
fonda v podjetju. Pri proučevanju te na
loge so sindikalne organizacije delavcev 
lesne stroke opozorile na nekatera vpra
šanja, ki se sploh v načelu tičejo delov
nopravnega položaja takozvanih pogod
benih voznikov pri splošno družbenih 
podjetjih, ki sicer niso kmetovalci, to se 
pravi vozniki, ki jim je to osnovni in 
edini poklic in način pridobivanja.

Kakšen je v kratkem njihov delovno 
pravni položaj? Ti vozniki sklenejo de
lovno pogodbo s podjetji; v pogodbi se 
obvežejo tudi, da bodo prevozili določeno 
količimo lesa. Po določilih pogodbe, ki jo 
sklenejo, so plačami im podjetje take voz
nike tudi socialno zavaruje. Oni pa imajo 
svoje konje im vozove in torej prevažajo 
s svojo vprego in vozmi. Prvo vprašanje, 
ki zahteva pozornosti, je v tem, da so do 
sprostitve trgovine pogodbeni vozniki 
prejemali krmo za živino po nižjih enot
nih cenah, sedaj pa jo kupujejo na svo
bodnem trgu, vtem ko so ostale prevozne 
tarife nespremenjene.. Iz tega torej iz
haja, da bi kazalo sedaj znova preraču
nati bitne stroške prevoza in na tej 
osnovi določiti prevozne tarife. Drugo 
vprašanje pa je v tem, da so ti pogod
beni vozniki pravzaprav dvakratno ob
davčeni; ljudski odbor jih obdavči za 
hišo, zemljišče in živino, v podjetju pa 
plačujejo spet davek na konje. Na ta na
čin pravzaprav za konje plačujejo dva
krat davčno dajatev — ljudskemu od
boru in v podjetju. Tudi to bi kazalo 
proučiti in obdavčiti samo enkratno, se
veda po dejanskem donosu, ki ga ima | 
lastnik konj, to je pogodbeni voznik.

KAKO DELA PROTILETALSKA 
ZAŠČITA V »METALNI«

Organizacija Protiletalske zaščite v 
tovarni »Franc Leskošek« v Mariboru 
je že 3 mesece najboljša organizacija te 
vrste v industrijskih podjetjih. Pod vod
stvom predsednika Rudija Gajška so v 
času tekmovanja za počastitev JA orga
nizirali 2 sanitetna tečaja, 2 tečaja ke
mične zaščite in posebne tečaje za vod
stvo posameznih enot. V tečajih so uspo
sobili 150 ljudi, člani PLZ so izvedli 
šest velikih vaj, pri katerih so sodelovale 
vse enote PLŽ, v 12 vajah sta sodelo
vali 2 enoti, 24 vaj pa so izvedli s posa
meznimi enotami. Tudi dobro zaklonišče 
so zgraditi. Pri izkopavanju zaklonov in 
pogozdovanju so opravili preko 3000 ur 
prostovoljnega dela. Velike zasluge, da 
je organizacija PLZ v »Metalni« na taki 
višini ima tudi Leskošek Rudi, ki se je 
na željo kolektiva udeležil tečaja PLZ 
v Beogradu, ki ga je opravil z odličnim 
uspehom ter zdaj s pridobljenim znanjem 
pomaga pri vsem delu PLZ.

Ljubljanski naročniki
lahko vplačajo naročnino v popol
danskem času v pisarni uprave 
Delavske enotnosti, Masarykova 
cesta 14/11. Tam lahko tudi naro
čate naš list.

OBRTNI DELAVCI!
Republiški odbor sindikata obrtnih de

lavcev opozarja vse sindikalne podružnice 
obrtnih delavcev, ki Imajo včlanjene delavce 
ln nameščence, zaposlene pri zasebnih delo
dajalcih (privatni obrtniki), da se seznanijo 
z »Uredbo o nadomestilu namesto živilskih 
bonov«, člen 16. Ur. list FLRJ št. 48 od 
26. X. 1951 ln navodil k temu.

Mnogi delodajalci ne Izpolnjujejo pred
pisov lz navedenih uredb ter ne Izplačujejo 
svojemu delojemalcu nadomestila za pre
hrambene In Industrijske bone, s čimer 
oškodujejo Iste. Opaža se tudi, da delavci 
z delodajalci ne sklepajo tozadevnih pogodb, 
pod nadzorstvom sindikalne organizacije. 
Sindikalne podružnice so dolžne, da članstvo 
seznanijo z navedeno uredbo, kršilce pa pri
javijo Okrajni inšpekciji dela.

Republiški odbor 
sindikata obrtnih delavcev

Jeseničanke so zmagale
Prvo nedeljo v decembru so na Jese

nicah priredili tudi telovadni turnir žen
skih telovadnih ekip v počastitev 10. ob
letnice JA. Turnirja so se udeležile te- 
lovadkinje iz Ljubljane, Trsta in Jese
nic. Tekmovale so v štirih disciplinah: 
proste vaje, gred, dvovišnska bradlja, 
preskok konja. Tekmovanje je bilo vzor
no pripravljeno. Posamezne skupine so se 
razvrstile takole: Prva je skupina Jese
ničank (148,10 točk), druga Ljubljančank 
(138,80 točk) in tretja gostov iz Trsta 
(136,4 točke). V posameznih disciplinah 
so uspehi naslednji:,proste vaje Jesenice 
(38,10), Ljubljana (35,3) m Trst (34,40), 
gred Jesenice (37,7), Trst (34,1) in Ljub
ljana (33,5), dvovišinska bradlja Jesenice 
36,4), Ljubljana (35,7) in Trst (34,5) in 

preskok konja Jesenice (35,9), Ljubljana 
34,3) in Trst (33).

Posamezne temovalke, ki so zasedle 
prva mesta, pa so: prva Sonja Rozman, 
Jesenice (38,2 točki), druga Ada Smol
nikar, Jesenice (37,7 točk), tretja Ladica 
Omejec, Jesenice (37,4 točke), četrta Ja
dranka Kulš, Ljubljana (36,6 točk) in 
peta Breda Vimter, Ljubljana (35,8 točk) 
in ostale.

Posebej moramo opozoriti na jeseni
ško telovadno vrsto, ki je dosegla lepe 
uspehe in pokazala telovadbo, ki se lahko 
meri s telovadbo v mednarodnih vrstah. 
Med Jeseničankami je tudi Sonja Roz
man, ki je prvak Slovenije. To tekmo
vanje pa je tudi pokazalo, kaj se da do
seči z vztrajno in neumorno vadbo in 
v tem pogledu so nam vsem lahko jese
niške telovadkinje za vzor.

Z vztrajno in neumorno vadbo je mogoče 
postati zelo gibčen in spreten; telesna 
gibčnost in spretnost pa nam v življenju 
vedno koristi, ker povečuje našo delovno 
sposobnost in krepi telesno odpornost. 
— Na sliki vidimo Sonjo Rozman, vzorno 
telovadkinjo iz jeseniške telovadne vrste, 
ki je dosegla prav lepe uspehe v telesni 
vzgoji in nosi naslov prvakinje Slovenije 

v splošni vadbi.
Sonja Rozmanova je priučena delavka, 
ki je po osvoboditvi delala v mehanični 
delavnici, sedaj pa je v reparaturni 
delavnici in se je vsa posvetila delu 

in telovadbi

V POČASTITEV NASE VOJSKE
Sindikalna podružnica gradbenega 

podjetja »Beton« v Celju v začetku 
tekmovanja za počastitev JA še ni imela 
svoje strelske družine. Posamezni člani, 
ki imajo veselje do strelskega športa, so 
bili vključeni v strelskih družinah drugih 
organizacij. V času tekmovanja pa so 
osnovali dve strelski družini in sicer eno 
v Celju, eno pa v Štorah. Najbolj se je 
izkazala strelska družina podružnice v 
Celju, ki je aktivno pomagala pri izgrad
nji mestnega strelišča, za kar je bila jav
no pohvaljena. Člani se redno vadijo z 
zračno puško, del strelcev pa se ' pridno 
vadi tudi v ostrem streljanju. Za svoje 
pridno delo je strelska družina sindikal
ne podružnice »Beton« v Celju prejela 
pohvalo od mestnega odbora Zveze bor
cev v Celju.
KOLEKTIV LESNO INDUSTRIJSKEGA 
PODJETJA V CERKNICI JE IZPOLNIL 

LETNI PLAN
Kolektiv lesnoindustrijskega podjetja 

v Cerknici nam je sporočil, da je 8. t. m. 
izpolnil letni plan po količini in letni 
plan izvoza rezanega lesa.

u i / u r n i z a p i s k i
Delavsko kulturno umetniško dru

štvo »France Mencinger« na Javorniku 
je letošnjo sezono odprlo prvo glasbe
no pevsko revijo. Pri reviji je sodelo
valo 200 godbenikov in pevcev. Reuija 
je obsegala zanimiv in pester program, 
ki ga je izvajalo 8 odsekov društva. 
Godba na pihala je zelo dobro zaigrala 
»Ohridsko rapsodijo« in Učakarjevo 
skladbo »Zvoki iz bosanskih gozdov«. 
Prvo mesto na tej prireditvi je dosegel 
moški pevski zbor, ki je uspešno izve
del pevske točke, ki jih je moral na 
željo publike večkrat ponoviti. Na re
viji je tudi prvič javno nastopil pio
nirski pevski zbor, iz katerega bo dru
štvo črpalo bodoči glasbeni kader. Je
seničani, ki so dvorano, kjer je bila 
revija, zasedli do zadnjega kotička, si 
želijo še več takih prireditev.

*

Pred nedavnim je prejelo slovensko 
delavsko kulturno umetniško društvo v 
Št, Petru na Krasu v last kino dvorano, 
ki je bila v zelo slabem stanju. Z do
bičkom od prodanih vstopnic za kino- 
predstave je društvo dvorano obnovilo 
'i jo okusno preuredilo.

*

Uspehi, ki jih imajo senovski rudar
ji se ne izražajo samo pri izpolnjevanju 
planskih nalog, ampak tudi na kulturno- 
prosvetnem delu. Rudarji iz Senovega, 
ki so člani delavskega društva »Bohor« 
so zelo aktivni. Posebno pa tisti v igral
ski družini. Za letošnjo sezono je igral
ska družina sestavila bogat program. 
Med odrskimi deli so že dve naštudirali 
in z njimi tudi nastopali. Kot prvo so 
postavili na oder komedijo *Vdova Roš- 
linka« in Dickensovo igro *Cvrček za 
pečjo«. Študirajo pa že tudi DrSičevo 
komedijo Dundo Mn,roje« in Tavčarjevo 
»Cvetje v jeseni«. Tem delom bodo sle
dili še Nušičeva komedija »Narodni po
slanec« in Špicarja »Svojeglavček«. 
Torej res bogat program. Marljivi sta 
tudi pevski sekciji in godba na pihala 
ter glasbena šola.

*

Društvo Primorcev in Istranov je v 
Zagrebu odprlo zanimivo razstavo, ki 
z dokumenti prikazuje boje za oblast 
na Jadranu od leta 1914 do 1946. Po
sebno zanimivi so zemljevidi, dokumen
ti, knjige in brošure tujih avtorjev in 
znanstvenikov, ki priznavajo naše pra
vice do posameznih etničnih področij, 
ki jih hočejo iredentisti danes prikazati 
kot svoje.

*

Sindikalna podružnica gradbenega 
podjetja »Beton« v Celju je sklenila, 
da bo v tekmovanju za počastitev 
ustanovitve JA s prostovoljnim delom 
sezidala sindikalni dom. Kar so sklenili,

so tudi izvršili. V rekordnem času 20 
dni so stavbo zgradili. Z gradnjo so 
začeli 9. novembra, na Dan republike 
29. novembra so že v novi dvorani 
imeli proslavo. Stavba meri 212 kub. 
metrov zazidalne površine. Večina te 
zazidalne plošče zavzema dvorana, ki 
je zgrajena po načinu novih modernih 
dvoran. Visoka je 5 m. Strop je kase- 
tiran, s heraklitnimi ploščami obložen 
oder pa meri 40 kvadr. metrov. Dram
ski družini podružnice obeta ta oder 
možnost naglega razvoja. V stavbi so 
tudi sanitarni prostori, prostor za 
knjižnico, garderobe in sindikalna soba.

*

Jadran film v Zagrebu bo prihodnje 
leto med drugimi filmi snemal tudi 
film »Družina sinjega galeba« po mla
dinski knjigi Toneta Seliškarja. Scena
rij za film je napisal Josip Barkovič.

*

Sindikalna podružnica tovarne , le
penke in lesovine v Ceršaku je za 
gradnjo kulturnega doma v Trstu zbra
la med članstvom 3680 dinarjev. Po
snemajte!

Podružnica je za odbornike organi
zirala seminar o gospodarskih vpraša
njih. Na podlagi študija na seminarju 
odborniki sproti seznanjajo članstvo o 
gospodarski politiki, istočasno pa tudi 
s poslovanjem v podjetju.

*

Podružnica steklarne v Rogaški Sla
tini je za člane delavskega sveta orga
nizirala seminar, na katerem so se se
znanili z novim finančnim sistemom in 
plačnimi pravilniki. Sindikalni odbor 
je delovni kolektiv seznanil z delom 
naših delegatov na zasedanju General
ne skupščine OZN v Parizu. Na poseb
nem sestanku podružnice pa so člani 
izvedli priprave za občne zbore vaških 
organizacij Osvobodilne fronte.

RADIO APARAT SINDIKALNE 
PODRUŽNICE IMA DOMA

Večkrat smo že brali v »Delavski enot
nosti«, da so si posamezni člani sindikalnih 
podružnic po svoje razlagali lastnino skup
nosti in svojo lastnino. Tudi smo brali že, 
da je bilo tako početje grajano kot nepra
vilno in nedopustno in vendar nekaterim 
ljudem to nikakor ne more biti razumljivo, 
ln tak primer se je dogodil pred nedavnim 
tudi v sindikalni podružnici »Ljudske pra
vice«, kjer si je tov. tajnik Podlesnik pod 
pretvezo, da podružnica ne bo. plačevala 
višje naročnine za radio, prisvojil odnosno 
izposodil aparat, in ga odnesel na svoj dom. 
Prav tako se je zgodilo z drugim aparatom, 
katerega ugodnosti uživa tudi neki drugi 
tovariš podružnice.

•<«.
PREKI,IC SINDIKALNIH KNJIŽIC

Izgubili so sindikalne knjižice in jih pro
glašajo za neveljavne: Nagode Domlnco,
štev. sind. knji. 368415: Razpotnik Antonija 
iz rudnika Zabukovca in Vuk Viktor, štev. 
knjižice 56670.

Ali ste že naročili žepni koledarček?
Najprimernejše je, če dostavite Založbi »Delavske enotnosti«, 
Ljubljana, Masarykova 14/11 skupno naročilo. Koledarček z bo
gato vsebino obsega 160 strani, je ilustriran in ima prostora za 
beležke. Smo že začeli razpošljati! — Naročite ga čimprej!

Žepni koledarček za leto 1952
prinaša poleg ostalega še članke o tem, kaj nam nudi socialno 
zavarovanje, govori o gospodarskem napredku, o pravicah in 
dolžnostih upravnega odbora podjetja pri urejanju delovnih od
nosov, o dolžnostih nalezljivo bolnega človeka, o napakah sodob
nega pisanja, nekaj o strokovnih šolah, vpliv športa na delovno 
zmogljvost in zdravje in še marsikaj zanimivega. Droben slovar
ček tujk objasni nad 200 tujk, ki jih vsak dan slišimo.

Koledarček stane 70 dinarjev
Vsled znižanja tiskarskih stroškov smo mogli znižati ceno žep
nemu koledarčku od predvidenih 80 na 70 dinarjev.

izdaja Republiški svet sveže sindikatu % ea Slovenijo Predstavnik Jote Jurat 
Odgovorni o rednik Roman Albreht Tisk# tiskarn« ljudske pravice v l Jo bi.lani 
Naslov uredništva ln oprave: MasarykovA cesta 14 U * IJoblJanl telefon 45 3 
ln 49 70 Poštni preda 2*4 R*čnn pri podružnici Narodne banke v U« bi Ja ni 
St 604-90321-4 Muf Izhaja vsak petek Rokopisov ne vrata mo Mesečna naročnina 
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Razmišljamo ob proračuna 
delavske knjižnjice za teto 1952
Ljubljanska Delavska knjižnica se je pre 

selila iz dokaj tesnih prostorov na Mikloši
čevi cesti v novo sodobno opremljene pro
store v Delavskem domu. Republiški svet 
sindikatov in Mestni svet Ljubljana sta se 
zavedala važnosti in pomena, ki ga ima do- j 
hra in lepo urejena knjižnica za vzgojo 1 
svojih Članov in sta prezidavo in opremo 
novih prostorov izdatno podprla. Tako smo 
dobili v Ljubljani knjižnico, na katero smo 
lahko ponosni. Knjižnica pa ni lepa samo po 
zunanjosti, ampak je bogata tudi po svoji 
vsebini. Na zalogi ima okoli 46.000 izvodov 
leposlovnih, znanstvenih in političnih knjig 
v raznih jezikih. Poleg slovenske in srbohr- 
vatske literature je najmočneje zastopana 
nemška, nadalje pa italijanska, francoska, 
ruska in angleška literatura. V njenem okri
lju obstaja še študijska knjižnica in čital
nica, kjer bo na razpolago številno staro in 
novo časopisje in čtivo iz zgodovine delav
skega gibanja in socialnih bojev, gospodar
stva itd.

Obiskovalci te knjižnice pa največkrat ne 
vedo, kakšni so stroški s takšno knjižnico, 
koliko je potrebnih sredstev in napora, da 
se ohrani knjižna zaloga itd. Tu pa tara se 
najde še kdo. ki celo pomisli, ko plača f/o 
izposojnino za knjigo, da dela knjižnica 
ogromne« dobičke in se zato pritožuje, češ 

da je izposojnina previsoka itd. Pa si ven
dar oglejmo enkrat še kakšen je pravzaprav 
proračun Delavske knjižnice ,za leto 1952? 
Morda nam bo to tudi pokazalo nekaj pro: 
blemov. Predvsem se bodo zamislili oni, ki 
nevestno ravnajo z izposojeno knjigo, ki jo 
pretirano dolgo ne vrnejo in oni. ki celo 
trdijo, da so knjižnice lahko donosne in oni,

ki trdijo, da je izposojevalnina nepotrebna.
Poglejmo, kaj povedo številke proračuna?
V knjižnici je sedaj samo toliko osebja, 

kolikor je nujno potrebno za poslovanje in 
urejanje knjižnice, in sicer 6 knjižničark in 

I upravnik, ter knjižničarka študijske knjiž- 
I niče ter čitalnice. Skupaj torej 8 ljudi. In 

za plače teh 8 ljudi je potrebno v letu 1952 
770 000 dinarjev. Tu je vračunana plača, ki 
znaša povprečno od 3000 do 3600 dinarjev, 
znesek za prehranbene in industrijske bone, 
ki jih mora prav tako knjižnica sama pla
čevati in všteta je tudi plača za snažilko. 
To pa še ni vse. Odvajati moramo tudi 30% 
znesek v fond plač za otroške doklade, kar 
znaša letno 231.000 din. Knjižnica ima za
časno še dva honorarna uslužbenca, ki po
magata pri ureditvi novih katalogov. Za nji
ju je določen honorar letno 91.000 din. Oseb
ni izdatki znašajo torej skupno 1,092.200 din. 
Že samo osebni izdatki setavljajo vsoto, ka
tere dohodek izposojnine ne more kriti.

Materialni izdatki, kot najemnina, kur
java, razsvetljava, knjižničarske potrebščine 
itd. znaaajo 369.000 dinarjev. Najemnina n 
pr. 113.000 dinarjev, elektrika 90.000 dinarjev, 
centralna kurjava 75.000 dinarjev, pošta in 
telefon 33.000 dinarjev itd. Tu so računane 
nove cene razen najemnine za knjižnične 
prostore.

Sedaj pa je tu glavno knjižna zaloga, to 
je nabava knjig, naročnina časnikov, časopi
sov in revij ter vezava obrabljenih knjig. 
Če hoče knjižnica kupiti vse nove knjige (le
poslovje 10-—15 izvodov, politična in družbena 
dela 5—6, nekatere strokovne izdaje po en 
izvod ter tu in tam nekaj srbohrvatskih le
poslovnih del), je to po dosedanjih cenah

mesečno najmanj 45 000. letno pa 550.000 din. 
Če pa bi bilo možno dobiti še inozemske 
knjige, katerih knjižnica že deset let ne pre
jema, bi bil ta račun odločno premajhen. 
Ker je v proračunu zajeta če študijska 
knjižnica, moramo naročati vse republiške 
in nekatere zvezne časnike in časopise. Sku
paj 50 do 60 časnikov, časopisov in revij, 
kar znaša letno najmanj 40.000 din.

Za vezavo starih in novih broširanih knjig 
je v proračunu določenih 150.000 dinarjev. V 
knjižnici je najmanj 5000 knjig, ki so po
trebne hitre vezave. V letu 1952. jih bomo 
prevezali približno 2500—3000. Vezava teh 
knjig bi znašala, če bi jih knjižnica dala 
vezati v druge knjigoveznice, najmanj 300 
tisoč dinarjev. Ker pa si je knjižnica ure
dila lastno knjigoveznico, se vežejo knjige 
doma 50 do 60% ceneje. To se torej pravi, 
če napravimo še tako skrben in štedljiv 
proračun, znaša izdatek 2,222.000 dinarjev, če 
hočemo, da tako obsežna knjižnica v redu 
obratuje. In dohodek? Knjižnica izposodi 
mesečno 12.000 do 14.000 knjig. Vsaj na tak
šen promet računamo v novem letu. Izposoj
nina za eno knjigo znaša 3% njene vredno
sti. Pri skupni številki pride povprečno ena 
knjiga na 3.5 do 4 dinarje vrednosti, kar je 
mesečno okoli 45.000 dinarjev in letno 550.000 
dinarjev. Torej ostane razlika 1.672.000 din, 
ki jo bo treba kriti z raznimi prispevki. Pri 
današnjem položaju plač, cen itd. lahko krije 
naša knjižnica z lastnim dohodkom samo 
25% proračuna. Z nekoliko večjim obiskom 
bi krila morda 30 ali 35%. Če vzamemo pred
vojno izposojnino. Iti je bila 1 do 3 din za 
knjigo in jo primerjamo z današnjo, ki je 
približno 4—6 dinarjev, pri nekaterih novih 
celo nekoliko več. lahko vidimo, da je izpo
sojanje knjig danes res najcenejša kultur
na dobrina. Izposojnina je pri večjih knjiž
nicah potrebna iz dveh vzrokov: prvič, da 
čitatelji po svoje prispevajo k knjižnici, pa 
četudi majhen del, drugič pa zato. ker je 
denarni prispevek tudi vzgojnega pomena 
Že opetovano nas je naučila izkušnja, da za
stonj ni nič dobro. Nizka izposojevalnina. 
ali sploh zanemarjanje tega se nam je tudi 
v knjižnici maščevalo tako, da so nekateri 
brezvestno ravnali s knjigo, jo neredno vra 
Čali in podobno. Zato smo se odločili tudi za 
denarne globe napram tistim čitateljem, kj 
brezvestno ravnajo e knjigo ali pa je ne

vrnejo. To je seveda zelo zoprno, vendar 
edino, kar nam včasih preostane. Pri tem 
povejmo še to. kako čuvajo nekateri čita
telji knjige? Večina mladinskih knjig na 
primer, je potrebnih še potem ko ao 25 krat

naj bi cenil knjigo naš mladi rod, če vidi 
take primere pri starših?

Koliko manjši bi bil lahko proračun m 
koliko lepšo knjigo bi prejel čitatelj, če ne 
bi bilo takih primerovl Tako smo pa prisi-
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izposojene nove vezave. Nekatere moramo 
vezati celo. ko so samo 15 krat. izposojene 
Tako delajo s knjigo nekateri brezvestneži 
Včasih vpričo naših knjižničark, ki morajo 
po nekatere knjige tudi na domove bralcev, 
ker jih mesece in mesece ne vrnejo, taki 
bralci privlečejo prave »Špehe« izpod postelj, 
nočnih omar, otročjih igrač, imajo jih pa 
tudi za podstavke pod loncem za kavo. Kako

Ijeni, da ustavimo izposojanje knjig vsem 
tistim, ki neredno vračajo knjige, posebno 
pa še tisfim, pri katerih moramo iskati 
knjige po stanovanjih. Kljub vsemu temu 
pa je sindikalna knjižnica v veliki meri od
visna od prispevkov sindikalnih organizacij. 
Če hoče 'naprej delovati v svojem doseda
njem obsegu. Vabimo vse ljubitelje lepe 
knjige, da pridejo v krog njenih bralcev.

Avgust Vižentia.


